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بخشی از آنچه دست وبال تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
را بسته، قوانین دست و پا گیری است که در بسیاری مواقع با 
تفسیرهای متفاوت از قانون به وجود می آید و بخش سخت تر 
آن نیز مواردی است که با وضع مصوبات شبانه دولت ایجاد 
شده است؛ اما عمده مشکلات پیش رو تأثیرات تحریم های 

غرب علیه ایران است.
در انــزوا قرار گرفتن تجارت ایرانیان با خارج از کشــور، 
به مرورزمان و در کمتر از 8 ســال چنان پررنگ شــده که 
امروز صادرکنندگان در واردکردن ارزهای حاصل از فروش 
کالای خود ناتوان مانده اند. این ناتوانی علاوه بر اینکه حاصل 
تحریم های غرب علیه ایران اســت، بــا تحریم های داخلی 

تشدید شده است.
اگــر ترامــپ ایــران را به شــدت تحریم کــرد، بازهم 
تولیدکننــدگان و صادرکنندگان راه هایــی برای دور زدن 
محدودیت هــا پیدا کردنــد؛ اما تحریم هایــی که حاصل 
تصمیمات داخلی در کشــور بوده و در دولت های پیشین 
وضع شده،  عمده راه های تجارت و تولید را به روی واحدهای 

اقتصادی بسته است.
 یکی از این ضربه ها به تولید و صادرات همان سیاست رفع 
تعهد ارزی است؛ مصوبه ای که آسیب آن به مراتب سخت تر 

از ضربه اجنبی ها بود.
تعهــدات ارزی، تعــداد زیــادی از تولیدکننــدگان و 
صادرکننــدگان را درگیــر مســائلی کرده کــه نتیجه آن 
جــز کاهش تولید و صادرات کشــور نیســت. چنانچه در 
ســال های اخیر این تأثیرات تا حــدودی قابل اندازه گیری 
بوده و آمار صادرات رســمی از گمرک اســتان و مقایســه 
آن با ســال های قبــل از تحریم های غرب علیــه ایران و 
 همچنین تعهدات ارزی، نشــان می دهد بیــش از 3 برابر 

با کاهش صادرات مواجه بوده ایم.
 آمــار صادرات در ســال 97 از گمــرک همدان 155 
میلیون و 506 هزار دلار بود؛ اما این عدد در ســال 1402 
به 50 میلیون و 252 هزار دلار کاهش یافته اســت. آنچه 
محرز اســت همه صادرات استان از گمرک همدان صورت 
نمی گیرد و بخش زیادی از آن از گمرکات ســایر استان ها 
و حتــی چمدانی صــورت می گیرد که تأثیــر تحریم ها و 
تعهــدات ارزی به همین میزان بر صادرات خارج از گمرک 
 استان نیز بوده است. بنابراین با احتساب آن می توان گفت

 احتمالاً زیان استان از بخش صادرات بسیار بیشتر از 100 
میلیون دلار بوده است.

اکنون که در آســتانه تغییر رئیس دولت قرارگرفته ایم، 
فعــالان اقتصــادی انتظار دارنــد بااهمیت ترین مســئله 
پیــش روی تولیدکننــدگان و صادرکنندگان رفع شــود. 
هرچند ممکن اســت رفــع تحریم های غــرب علیه ایران 
زمان بر باشــد؛ اما اکنون فضای اقتصادی کشور نیاز به باز 
 شــدن فضای تعامل بــا دنیا و خروج از انــزوا دارد. علاوه

 بر این، رفع تحریم های داخلی به خصوص تصمیمات ناکارآمد 
و تحریم هایی که ناشی از تصمیمات غیرعلمی هستند نه تنها 
کاری راحت است که به تنهایی می تواند تأثیر بسیار زیادی 

بر رونق اقتصاد کشور داشته باشد.
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آرامش بازار اجاره مسکن در 
روزهای داغ تابستان مستأجران

 قدم محکم ایران برای تبدیل
 شدن به هاب گازی برداشته شد

به کارگیری درآمدهای مالیاتی 
در جهت اصلاح ساختار بودجه

 ارزآوری 3.9 میلیارد دلاری 
بخش تعاون

دولت ســیزدهم تلاش زیادی در راستای 
اصلاحات در سیستم مالیات ستانی و عادلانه 

و هوشمند کردن آن..

یک کارشناس انرژی گفت: در شرایط فعلی 
برای هاب گازی شدن ابتدا باید ظرفیت انتقال و 

سوآپ گاز را فعال کنیم ...

آرامش براساس قانون ساماندهی بازار مسکن 
و اجاره تا آخر امسال، متوسط رشد اجاره بها 

۲۵ درصد و در برخی مناطق متوسط...

اهتمام به بخش تعاون حلقه مفقوده و مغفول 
مانده ای بود که در دولت سیزدهم با احیای این 
بخش و با توجه به آن شاهد رشد 14 درصدی... 
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به دنبال توقف 
آزادسازی نرخ 

پروازهای داخلی 
هستیم

گسترش شبکه های تجاری بخش کشاورزی با همکاری ایران و بریکس

جمهوری اسلامی 
ایران تلاش خواهد 
کرد تا موانع موجود 

بر سر راه توسعه 
همکاری های 

کشاورزی بریکس را 
از میان بردارد.

به گزارش از وزارت جهادکشاورزی، علیرضا مهاجر که در راس 
هیاتی در چهاردهمین اجلاس وزرای کشاورزی بریکس در روسیه 
حضور یافت، اظهار داشــت: در راستای »کاهش پیامدهای تغییر 
اقلیم و ســازگاری با این پدیــده« و »حفظ منابع طبیعی و تنوع  
زیستی«، انتقال به سیستم تولید کشاورزی کارآمد، بهره ور، باثبات ، 

انعطاف پذیر و پایدار، اجتناب ناپذیر است.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی افزود: در این راســتا، توســعه 
همکاری ها، انتقــال دانش و تبادل اطلاعات و تجربیات در زمینه 
احیا و غنی ســازی جنگل ها، مقابله با بیابان زایی، ایجاد و تقویت 
سیستم های هشدار زودهنگام خطر، تثبیت شن های روان و مهار 
کانون های بحرانی و توسعه کشــاورزی هوشمند به اقلیم توسط 
کشورهای عضو بریکس، اقدامی موثر در این زمینه است و مسیری 

به سوی ارتقای امنیت غذایی خواهد بود.
مهاجر گفت: توســعه گردشــگری پایدار روستایی، کشاورزی 
و غذایــی و لزوم شناســایی، ثبت و صیانــت از نظام های میراثی 
کشــاورزی مهم جهانی )GIAHS(، به عنوان یک ترکیب حیاتی از 
خدمات اجتماعی، فرهنگی، اکولوژیکی و اقتصادی، اهمیت زیادی 
در راستای حفظ و توسعه کشاورزی مردم پایه، انعطاف پذیر و بهبود 

معیشت کشاورزان خرد را داراست.
وی افزود: جمهوری اسلامی ایران با توجه به موقعیت جغرافیایی 
ممتــاز و مزیت های ترانزیتی فراوان،  تقاطع کریدورهای ترانزیتی 
شــمال - جنوب و شــرق - غرب و با دارا بودن بنادر تجاری در 
حاشیه دریای خزر، خلیج فارس و دریای عمان، شرایطی را بوجود 
  تولید روزانه نیروگاه های حرارتــی از یک میلیون آورده است تا از طریق همکاری با اعضای بریکس، شبکه های تجاری 

مگاوات ساعت گذشت
مدیــرکل دفتر فنــی تولید شــرکت بــرق حرارتی با 
اشــاره به اینکه تولیــد روزانه نیروگاه هــای حرارتی از مرز 
1.1 میلیــون مگاوات ســاعت انــرژی عبور کرده اســت، 
 گفــت: تولیــد بــرق ایــن واحدها در ســه ماهه نخســت

 امســال با رشد ســه درصدی نسبت به سال گذشته به 90 
میلیون مگاوات ساعت رسید.

بــه گــزارش از وزارت نیــرو، اســماعیل نمــازی بــا 
اشــاره بــه آمادگی نیروگاه های کشــور بــرای تأمین برق 
پیک تابســتان امســال افــزود: از این میــزان تولید، 58 
 درصــد مربوط بــه واحدهای ســیکل ترکیبی اســت که 
میــزان تولید انرژی آن ها با افزایش ســه درصدی نســبت 
 به مدت مشــابه ســال گذشــته به 52 میلیــون مگاوات 

ساعت رسیده است.
وی ادامه داد: در دولت سیزدهم با افزوده شدن 14 واحد 
بخار جدید نیروگاه های ســیکل ترکیبــی جهرم، هریس، 
ارومیه )دو واحــد(، چابهار، بعثت پارس جنوبی )دو واحد(، 
غرب کارون، عسلویه، فردوسی، خرم آباد، سبلان )دو واحد( 
و کربنات ســدیم سمنان شــاهد جهش تولید نیروگاه های 
سیکل ترکیبی به عنوان واحدهای تولیدکننده برق دوستدار 

محیط زیست هستیم.
مدیــرکل دفتــر فنــی تولید شــرکت بــرق حرارتی 
خاطرنشــان کــرد: تبدیــل نیروگاه های گازی به ســیکل 
 ترکیبی از کارآمدترین روش های بهبود راندمان نیروگاه های

 حرارتی کشور به شمار می آید که نه تنها برای صنعت برق، 
بلکه برای محیط زیست و صرفه جویی در مصرف سوخت نیز 
بسیار مؤثر است و در سال های آینده شاهد تأثیرات گسترده 
آن خواهیــم بود. تنها از محــل افتتاح این واحدهای جدید 
ســالانه ســه میلیارد و 250 میلیون مترمکعب در مصرف 

سوخت صرفه جویی خواهد شد.
مدیــرکل دفتر فنــی تولید شــرکت بــرق حرارتی با 
اشــاره به اینکه در ســه ماه نخســت امســال بخش اعظم 
برق موردنیاز کشــور توســط نیروگاه هــای حرارتی تأمین 
شــده اســت، گفت: میزان تولید برق واحدهــای گازی در 
 ایــن مدت با افزایش 1.5 درصدی بــه 17 میلیون مگاوات

 و ســهم تولید واحدهای بخاری نیز به بیش از 20 میلیون 
مگاوات ساعت رسیده است.

در حوزه کشــاورزی در سطوح منطقه ای و بین المللی را گسترش دهد و تجارت را با بالاترین 
بهره وری و کمترین هزینه تسهیل کند. به طور یقین جمهوری اسلامی ایران شریکی مطمئن 

و موثر در همکاری های دو و چندجانبه خواهد بود.
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران تلاش 
خواهد کرد تا موانع موجود بر سر راه توسعه همکاری های کشاورزی بریکس را از میان برداشته 
و متقابلا از کشــورهای عضو نیز این انتظار را دارد، تا دریچه جدیدی از مناســبات اقتصادی و 

تجاری کشاورزی را بگشاییم.
بر اســاس این گزارش، توســعه چند سال اخیر مناسبات کشاورزی ایران و اعضای بریکس 
نشان می دهد که این اراده در همه اعضا عملی و قابل تحقق است و باید با طراحی و پیگیری، 
ظرفیت های مشترک را به پروژه ها و طرح های چندجانبه تبدیل و از ظرفیت دیگر نقش آفرینان 

در سطح منطقه و جهان برای تحقق اهداف کشاورزی بریکس استفاده کنیم

   شرط جذب سریع  جوانان به بازار کار و کسب درآمد
طبق گزارش ها بیش از 80 درصد کسانی که دوره های آموزش مهارتی در محیط واقعی 

کار را می گذرانند، سریع تر جذب بازار کار می شوند و درآمد کسب می کنند.
طــرح »مهارت آموزی در محیط واقعی کار« از جمله طرح های موثر در مهارت افزایی و 
اشتغال پذیری کارجویان است که مسئولیت اجرای آن در سال های اخیر به عهده سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای بوده اســت.این طرح به منظور تربیت و ارتقاء مهارت های شــغلی و 
اشتغال پذیری جوانان جویای کار 15 ساله و بالاتر فاقد مهارت یا کم مهارت تدوین شده است.

در این طرح به کارفرمایان فرصت یک ســاله داده می شــود تا به داوطلبان جوان واجد 
شرایط، مهارهای شغلی در محیط کار را انتقال دهند و مهـارت آموزان پس از کسب دانش 
کافی در یکی از حرفه های آموزشی مجاز، براساس توافق کارفرما و فرد آموزش گیرنده وارد 
بنگاه های اقتصادی خصوصی و تعاونی دارای پروانه کســب می شــوند و تحت نظارت مرکز 
یادگیری و مطابق مقررات آموزشــی سازمان آموزش فنی و حرفه ای در واحدهای مشمول 

طرح دوره های مهارت آموزی را می گذراند.
ســازمان آمــوزش فنی و حرفه ای در ســال های اخیــر مقدمات اجرای ایــن طرح را 
فراهــم کرده که نســخه جدید و به روز و متناســب با تجربه جهانــی آموزش در محیط 
 واقعــی کار اســت.با اجرای این طرح افــراد علاوه بر قابلیت های حرفــه ای، بازار کار را هم

 شناسایی خواهند کرد.

مرتضی قدیمی   |      معاون امور زراعت وزیر جهاد کشاورزی گفت: جمهوری اسلامی ایران با توجه به موقعیت جغرافیایی ممتاز و مزیت های ترانزیتی فراوان،  از طریق همکاری با اعضای بریکس، شبکه های تجاری در حوزه 
کشاورزی در سطوح منطقه ای و بین المللی را گسترش می دهد.

طرح های دولت برای ارتقای امنیت غذایی؛ از کودکان و سالمندان تا کالابرگ
در دولت ســیزدهم برای ارتقا امنیت غذایی مردم طرح های متعددی اجرا شد 
که دایره شــمول آنها از کودکان تا ســالمندان بود؛ در این طرح ها مادران باردار، 
مادران دارای کودک شــیرخوار، کودکان زیر 5 ســال و آحاد مردم در دهک های 
یک تا هفتم درآمدی مشــمول شدند. فقر شدید غذایی وضعیتی است که درآمد 
سرپرست خانوار برای تأمین حداقل 2100 کیلوکالری روزانه براساس سبد غذایی 
مطلوب معرفی شده وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی کافی نباشد. از سویی 
داده های هزینه و درآمد خانوار مرکز آمار ایران نشان میدهد که روند مصرف کالری 
در کشور در دهه اخیر نزولی است.دولت سیزدهم در راستای ارتقای امنیت غذایی 
مردم به ویژه گروه های آســیب پذیر و متعاقباً افزایش کالری مصرفی خانوارهای 
با تمرکز بر اقشــار پایین دهک درآمدی، سه طرح اثربخش کالابرگ الکترونیکی، 
برنامه ارتقای امنیت غذایی کودکان 5 تا 59 ماهه، و مادران باردار و دارای فرزند 
شــیرخوار/ زیر دو سال را در سال گذشته با موفقیت اجرا کرد.در راستای اجرای 
ماده )24( قانون حمایت از خانواده و جوانی در گام اول؛ حدود 23 هزار مادر دارای 

فرزند شیرخوار در دهک یک درآمدی در استان های کهگیلویه و بویراحمد، خراسان 
جنوبی، خراسان شمالی، ایلام، فارس، هرمزگان، گلستان و لرستان شناسایی شدند.

برای این گروه سبد غذایی رایگان 400 هزار تومانی مورد تأیید وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی از دی ماه سال 1402 در 3 مرحله در بستر شبکه ملی 
اعتبار )طرح کالابرگ الکترونیکی( از محل اعتبار مسئولیت اجتماعی شرکت های 

صندوق های تابعه وزارت متبوع با همکاری آستان قدس رضوی ارائه شد.
در گام دوم؛ باتوجه به تخصیص مبلغ 590 میلیارد تومان از ســوی ستاد ملی 
جمعیت در اسفند ماه سال 1402، حدود یک میلیون مادر دارای فرزند شیرخوار 
در سه دهک اول درآمدی در تمام استان های کشور که جمعیتی با ارایه بسته های 
رایگان غذایی و بهداشتی تا سقف 600 هزارتومان در بستر شبکه ملی اعتبار مورد 

حمایت قرار گرفتند که اعتبار در حساب سرپرستان خانوار شارژ شد.
برای این گروه اعتبار خرید سبد غذایی رایگان با 16 قلم کالای اساسی مورد 
تایید وزارت بهداشت درنظر گرفته شد. این یارانه برای دهک های 1 تا5 درآمدی 

یک میلیون تومان و 600 هزار تومان برای دهک های 6و7 درنظر گرفته شد.
در این طرح 136 هزار و 485 کودک که بنابر تن سنجی های خانه های بهداشت 
سراسر کشور نیاز به تغذیه مضاعف داشتند شناسایی شدند. در نهایت برای 131 
هزار و 746 خانوار که در هفت دهک اول درآمدی بودند هفت مرحله/ مدت 7 ماه 

این سبد درنظر گرفته شد که اعتبار آن 7.800 میلیون ریال بود.
طرح کالابرگ الکترونیکی برای نخستین بار در راستای اجرای حکم مقرر در بند 
)ص( تبصره )1( قانون بودجه سال 1401 کل کشور که حذف ارز ترجیحی برای 
واردات کالاهای اساســی را مقرر می کرد، به منظور جبران زیان مصرف کنندگان 
توســط قانونگذار وضع و به دولت تکلیف شــد.در ابتدا برای طراحی الگو و مدل 
کالابرگ الکترونیکی، این طرح به شکل پایلوت در سه شهرستان گرمسار، ابیک و 
فیروزکوه اجرا شد که مدل پیاده سازی شده در شهرستان فیروز کوه با موفقیت 
به نتیجه رسید و به عنوان مدل اجرایی طرح نهایی در 15 اسفند سال 1401 به 
صورت سراسری طرح در کل کشور به اجرا درآمد و تا کنون نیز در حال اجرا است.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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 آرامش بازار اجاره مسکن در روزهای 
داغ تابستان مستأجران

مریم لطفی    |    آرامش براساس قانون ساماندهی بازار مسکن و اجاره تا آخر امسال، متوسط رشد اجاره بها ۲۵ درصد و در برخی مناطق 
متوسط رشد کمتر از این عدد است.

وزیر راه و شهرسازی در خصوص آزادسازی نرخ بلیت پروازهای داخلی گفت: وزارت راه و شهرسازی در تلاش است از طریق قوه قضائیه و سران قوا حکم صادر شده را متوقف کرده و مانع از افزایش 
بی رویه قیمت پروازهای داخلی شود.

مهرداد بذرپاش در نشست سخنگوی دولت که با حضور رئیس کل بانک مرکزی و وزیر راه و شهرسازی برگزار شد، در خصوص صدور حکم آزادسازی نرخ بلیت پروازهای داخلی توسط دیوان عدالت 
اداری، گفت: زمانی که عرضه و تقاضای یک خدمت تراز نیست، نمی توانیم مدیریت نرخ آن را به بازار واگذار کنیم.

وی افزود: از رئیس قوه قضاییه و سرپرست ریاست جمهوری درخواست کرده ایم که در خصوص توقف این حکم تمهیدات لازم در نظر گرفته شود.
بذرپاش با اشاره به این که در چند روز صدور حکم مذکور، رشد جدی قیمت را در پروازهای داخلی شاهد بوده ایم، گفت: از سرپرست ریاست جمهوری درخواست کرده ایم که این موضوع در جلسه 

سران قوا مطرح شود تا مصوبات لازم در دستور کار قرار گیرد و حقوق مصرف کنندگان رعایت شود.

به دنبال توقف 
آزادسازی نرخ پروازهای 

داخلی هستیم

اهمیت  درختــکاری  از  درخت داری   
بیشتری دارد

معاون وزیر جهادکشاورزی گفت: سهم تولید 
نهال از اجرای طرح کاشــت یک میلیارد درخت 
در ایران، ۲۰درصد، سهم انتقال نهال به عرصه و 
کاشت آن ۱۰درصد و سهم حفظ و نگهداری از 

نهال ۷۰درصد است.
 عباسعلی نوبخت، معاون وزیر جهاد کشاورزی 
و رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
با بیان اینکه از زمان صدور دســتور اجرای طرح 
مردمی کاشت یک میلیارد درخت در ایران توسط 
رئیس جمهور شهید تا امروز، مجموعاً ۸۰ جلسه 
هفتگــی برای پیگیری روند اجرای این طرح در 
ستاد سازمان منابع طبیعی و ادارات کل استانی 
برگزار شده است، گفت: سهم تولید نهال از اجرای 
طرح کاشــت یک میلیارد درخت در ایران، ۲۰ 
درصد، سهم انتقال نهال به عرصه و کاشت آن ۱۰ 
درصد و سهم حفظ و نگهداری از نهال ۷۰ درصد 
است؛ بنابراین باید دیدگاه موجود در کشور به این 
شکل تغییر کند که درخت داری اهمیت بیشتری 

از درختکاری برای ما داشته باشد.
وی افزود: کاشت درخت اهمیت دارد و مهم تر 
از آن باید به شکلی عمل شود که درخت هایی که 

می کاریم، حفظ شود.
معــاون وزیر جهاد کشــاورزی تصریح کرد: 
پیش از شــروع اجرای طرح مردمی کاشت یک 
میلیارد درخت در ایران، معاونت های سازمان به 
صورت بخشــی به موضوع نگاه می کردند، ولی 
اکنون شرایط به گونه ای است که حتی معاونت 
آبخیزداری نیز هم در اجرای این طرح و هم در 
فعالیت های بیولوژیــک مربوطه به صورت ویژه 

پیگیری می کند.

 ۴۳۵ هکتار زمین دولتی رفع تعرض شد 
 مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن از رفع 
تعرض به یک هزار و ۲۱۵ مورد اراضی دولتی به 
مساحت حدود ۴۳۵ هکتار در سه ماهه نخست 

امسال توسط یگان حفاظت سازمان خبر داد.
به گزارش از ســازمان ملی زمین و مسکن، 
»ارسلان مالکی« افزود: یگان حفاظت این سازمان 
در ســه ماه نخست امســال موفق به رفع فوری 
یک هزار و ۲۱۵مورد تعرض به اراضی دولتی به 

مساحت حدود ۴۳۵ هکتار شد.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه یگان 
حفاظت در سه ماه گذشته ۸۳ مورد حکم قطعی 
رفع تصرف را هم اجرا کرده  است، گفت: مساحت 
اراضی آزاد شده توسط یگان حفاظت سازمان ملی 
زمین و مســکن در کشــور بیش از ۲۰۸ هکتار 
زمین بوده است.وی با تقدیر از عملکرد نیروهای 
یگان حفاظت ســازمان ملی زمین و مسکن که 
در ادارات کل راه و شهرســازی مستقر هستند، 
اظهار داشــت: سیاســت ما در صیانت از اراضی 
دولتی به عنوان بخشــی از بیت المال همواره بر 
اقدامات پیشگیرانه بوده که این امر با تلاش های 
همکاران مان در یگان حفاظت سازمان ملی زمین 

و مسکن میسر شده است.
بر اساس گزارش ها، بیشــترین میزان وقوع 
تعرض در ســه ماه نخست امسال در استان های 

تهران، فارس و خوزستان انجام شده است.

 ۴۹۸ هزار و ۸۶۴ متقاضی تسهیلات 
ودیعه مسکن دریافت کردند 

 مدیرکل دفتر پایش طرح های مسکن وزارت 
راه و شهرسازی با بیان اینکه یک میلیون و ۱۸۸ 
هزار و ۷۵۸ متقاضی واجد شرایط به بانک های 
عامل برای پرداخت تسهیلات معرفی شدند، از 
پرداخت تســهیلات این بخــش به ۴۹۸ هزار و 
۸۶۴ متقاضی خبــر داد.به گزارش از وزارت راه 
و شهرســازی، »سیداحمد خادمیان« از روند رو 
به رشد ارائه تسهیلات ودیعه مسکن خبر داد و 
گفت: تاکنــون یک میلیون و ۸۸۷ هزار و ۴۵۲ 
نفر متقاضی تسهیلات ودیعه مسکن در سامانه 
TEM.MRUD.IR ثبت نــام کردند که از این تعداد 
یک میلیون و ۶۷۷ هزار و ۵۷۰ نفر حائز شرایط 
شناخته شــدند.مدیرکل دفتر پایش طرح های 
مسکن وزارت راه و شهرسازی ادامه داد: از تعداد 
افراد حائز شرایط شناخته شده، تعداد یک میلیون 
و ۱۸۸ هزار و ۷۵۸ نفر برای دریافت تسهیلات به 

بانک های عامل معرفی شدند. 

۴۷ برابر ســه دهه گذشــته کالاهای 
تملیکی به فروش رفت

معــاون بهره برداری و فــروش اموال منقول 
سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی گفت: 
در سال ۱۴۰۱ حدود ۴۷ برابر میانگین ۳۰ سال 
گذشــته، کالاهای تملیکی به فروش رفت و ۴۲ 
برابر میانگین سه دهه گذشته کالا به گمرکات 
و بنــادر اعاده شد.ســعید غلامی باغــی با ارائه 
گزارشــی از عملکرد دولت سیزدهم در سازمان 
اموال تملیکی اظهار داشت: با ورود رئیس جمهور 
شهید و تأکید بر تسریع در تعیین تکلیف کالاها 
و جلوگیری از رسوب آن در انبارها تا پایان سال 
گذشته، ۸۳ هزار میلیارد تومان کالاهای رسوبی 
تعیین تکلیف شــد.معاون بهره برداری و فروش 
اموال منقول سازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی افزود: در ســه  ماهه نخست امسال نیز 
بیش از ۱۰ هــزار میلیارد تومان تعیین تکلیف 
شد. بیش از ۹۵ درصد فروش سازمان از طریق 
مزایده های شفاف در بســتر سامانه ستاد ایران 

صورت گرفت. 
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رشد ۴۵ تا ۵۰ درصدی تورم اجاره بها در سال های گذشته، دولت سیزدهم 
را بر آن داشــت تا اقدامات قانونی برای کنترل نرخ اجاره بها که بیش از نرخ 
تورم رشد کرده است را اجرا کند. به این ترتیب قانون ساماندهی بازار مسکن 
و اجاره بها، در کنار قانون جهش تولید مسکن، برای نظم بخشی و افزایش 

تنظیم گری دولت در بازار مسکن اجرا می شود.
این قانون مجوزهای مختلف ساماندهی بازار را برعهده دارد که مهم ترین 
بخش آن ســاماندهی بازار اجاره و تصویب قوانینی در این بازار اســت تا در 
کشور ما نیز مانند بسیاری کشورها، بازار اجاره از قوانین یکسانی تبعیت کند. 
با توجه به اینکه بیش از ۶ میلیون خانوار کشور اجاره نشین هستند، تعیین 
سازکارهایی در این بازار از نرخ گذاری تا قوانین مربوط به حقوق مستأجران 
و موجران، موجب نظم بخشی به بازار و جلوگیری از قانون گذاری و بخصوص 

جلوگیری از هرج و مرج در قیمت اجاره می شود.
قانون ســاماندهی بازار مسکن و اجاره بها، دولت ها را مکلف می کند تا از 
طریق شورای مسکن استان ها، هر سال براساس نرخ تورم، سقف رشد اجاره بها 
مشخص شود و قیمت تعیین شده در هنگام عقد قراردادهای اجاره  لازم الاجرا 
است. در واقع هدف از این قانون، کنترل قیمت ها در بازار اجاره بها و جلوگیری 

از مشکلاتی که  در سال های گذشته مستأجران با آن مواجه بودند، است.
 در قانون ســاماندهی بازار مســکن و اجاره بها، دولت مکلف شده است 
۵۰ تا ۱۰۰ درصد تورم عمومی هراســتان را به عنوان میزان افزایش تورم 
اجاره بها مشــخص کند. با توجه به اینکه نرخ تورم عمومی کشور، امسال به 
طور میانگین در تمامی اســتان ها سقف افزایش قیمت اجاره بها ۲۵ درصد 
در نظر گرفته شــده اســت. این عدد در برخی استان ها با توجه به تورم آن 
اســتان کمتر و در برخی اســتان ها بیشتر است اما حداکثر رشد ۳۰ درصد 
خواهد بود. شــورای عالی مسکن در آخرین نشست خود در دولت سیزدهم 

میزان رشد اجاره بها را تا آخر سال نهایی کرد.
درماده ۷ قانون ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها، وزارت راه و 
شهرسازی مکلف شده است در قالب شورای عالی مسکن پیشنهاداتی را در 
حوزه اجاره بها مطرح کند که شــورای عالی مســکن هر استان نیز نرخ های 
پیشنهادی خود را ارسال کردند و حسب دستور سرپرست ریاست جمهوری 

مقرر شد نرخ های اجاره بهای پیشنهادی از سوی شوراهای عالی استان ها به 
تصویب وزیر راه و شهرسازی، وزیر اقتصاد، وزیر کشور و رئیس بانک مرکزی 

و سایراعضا برسد و سرانجام رقم نهایی به هر یک از استان ها ابلاغ شود.
 با توجه به آن که در دروان کرونا هم سقف اجاره بهای مسکن در بسیاری 
از شــهرهای کشــور تعیین شــده بود اما این قانون ضمانت اجرایی لازم را 
نداشت و بسیاری از مالکان توجهی به این قانون نداشتند اما در حال حاضر 
با تصویب قانون ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره ضمانت نامه اجرایی 
لازم برای این قانون به تصویب رســیده است. این ماده قانونی حمایت ویژه 

از مستأجرین را دارد.
براساس آن اگر مالکی توافق بر رعایت سقف افزایش اجاره نداشته باشد 
در صورتی که تا ۵ سال بعد آن مستأجر از آن ملک نقل مکان کند، مستأجر 
اجازه دارد با شــکایت از موجر مابه التفاوت پرداختی نسبت به سقف تعیین 
شــده را بازپس گیرد و موجر نیز در صورت محکومیت باید ۳ برابر اجاره بها 

را به عنوان جریمه به دولت پرداخت کند.
همچنین در ماده یک قانون ساماندهی بازار مسکن و اجاره بها حمایت های 
ویژه ای از موجر آمده است. به طور مثال به میزان مالیات بر درآمد مستأجر 
به همان میزان موجر از معافیت مالیات بر درآمد از اجاره بهره مند می شود 
یا اگر موجران به اشخاص تحت حمایت کمیته امداد و بهزیستی و خانم های 
سرپرست خانوار مسکن اجاره دهند به طور کامل از معافیت مالیات بر درآمد 
از محل اجاره بهره مند می شود. حتی چند تبصره خاص در ماده ۱ آورده شده 

است که دامنه معافیت های مالیاتی را افزایش داده است.

 سامانه اعلام نرخ اجاره بها
در قانون ساماندهی بازار مسکن و اجاره بها، سامانه ای شده است که مشاهده 
ارزش اجاره هرمتر مربع مسکن در هر منطقه را برای مردم فراهم می کند. 
براین اساس مشاورین املاک برای تنظیم قرارداد باید قراردادهای سال های 
قبل را نیز رؤیت کنند و اثبات شود که موجر سقف اجاره را رعایت می کند. 
درغیراین صورت جرایمی متوجه مشاور املاک می شود و اگر چند بار تکرار 

شود، جواز فعالیت مشاور املاک باطل می شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1403/04/10
شماره : 1664

توجه به معیشت مردم و ثبات قیمت ها؛ اولویت دولت چهاردهم

ایران در جذب سرمایه مستقیم خارجی در غرب آسیا چهارم شد

دبیــرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ثبات قیمت ها و مقابله با تورم و 
گرانی را از اولویت های دولت چهاردهم برشــمرد و گفت: رئیس جمهور آینده باید به 
مطالبات اصلی کارگران درباره معیشت و حفظ امنیت شغلی توجه جدی نشان بدهد.

هادی ابوی، در ارزیابی مطالبات اقتصادی از دولت چهاردهم اظهار کرد: در حوزه 
کلان اقتصاد معتقدم باید اولویت دولت چهاردهم بازگرداندن آرامش و ثبات قیمت ها به 
بازار و مقابله با تورم و گرانی باشد. این مساله حایز اهمیت است چون نه تنها در زندگی 
مردم بلکه در معیشت خانوارهای کارگری اثرگذار است لذا رئیس جمهور آینده باید به 
مطالبه اصلی کارگران که معیشت و حفظ امنیت شغلی است توجه جدی نشان بدهد.

او ادامه داد: تصمیماتی که فراخور شرایط مکانی و زمانی و موقعیت مملکت گرفته 
می شــود کاربردی تر است، بنابراین رئیس جمهور آینده ایران باید هر کاری که برای 
مردم و به نام مردم انجام می دهد، مردم را در آن کار مشــارکت بدهد. همانطور که 
مقام معظم رهبری امسال را سال مشارکت مردم نامیدند، باید با اتکا به نیروی مردم 

و مشارکت آحاد جامعه امور را پیش برد.
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران تاکید کرد: با توجه به وضعیت فعلی 
اقتصاد دولت چهاردهم باید روی نقش دادن به مردم بیشتر متمرکز شود و در بستر 

تعاون از این مشارکت استفاده کند.
ابوی تصریح کرد: رئیس جمهور آینده باید مردم را خاطر جمع و دلگرم کند و به 
صحنه بیاورد. مردم در بورس، خودرو و ... ســرمایه گذاری می کنند ولی باید اطمینان 

خاطری هم به آنها داده شود که نگران معیشت و حقوق و دستمزد و آینده نباشند.

وی با اشــاره به ظرفیت بــالای بخش تعاون تاکید کرد: خوشــبختانه در بخش 
 تعــاون ارزش افــزوده بالایــی وجود دارد و در حوزه مســکن، تامیــن کالا، تنظیم

 بازار و تولیدات مشــاغل خانگی و دانش بنیان می توان از بنگاه های تعاونی استفاده 
بهینه کرد.

این مقام کارگری افزود: طبعا بهترین راه مشارکت مردم در زمینه مسکن و ساخت 
و ســاز تعاونی های مسکن هستند که می توانند به خانه دار شدن مردم کمک کنند. 
مســکن بحث دلالی نیست بلکه محل سکنایی برای خانواده هاست که در آن زندگی 
کنند. اگر مردم در ساخت منازل مشارکت داده شوند با هر میزان درآمدی که دارند 

می توانند صاحب خانه شوند.
ابــوی همچنین با اشــاره به آمار بالای فارغ التحصیلان دانشــگاهی گفت: وقتی 
جوانان را به دانشــگاه می فرستیم باید به فکر شغل و درآمدشان هم باشیم و فرهنگ 
کار را برای آنها تعریف کرده باشیم و بگوییم قرار نیست همه استخدام شوند. جوانان 
جویای کار و فارغ التحصیلان می توانند در زمینه تولید و صادرات دور هم جمع شوند 
و ایده های خود را به نمایش بگذارند. دولت نیز ریل گذاری لازم را انجام دهد و نقش 

حمایتگری خود را ایفا کند.

درحالی که جذب سرمایه خارجی در دولت گذشته روند نزولی به خود گرفته بود، با 
آغاز به کار دولت سیزدهم و با وجود تشدید تحریم ها، ورود و جذب سرمایه گذاری خارجی 
افزایش یافت، به طوری که در مجموع و در سه سال فعالیت دولت سیزدهم نزدیک به ۱۲ 

میلیارد دلار سرمایه خارجی وارد کشور شد.
در همیــن خصوص، وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: بر اســاس اطلاعات مربوط به 
کشورهای حوزه منطقه غرب آسیا، ایران رتبه چهارم در جذب سرمایه مستقیم خارجی را 

بعد از کشورهای امارات، عربستان و ترکیه کسب کرده است.
احســان خاندوزی درباره رتبه ایران در جذب ســرمایه خارجی اظهار کرد: بر اساس 
اطلاعات مربوط به کشورهای حوزه منطقه غرب آسیا، ایران رتبه چهارم در جذب سرمایه 
مستقیم خارجی را بعد از کشورهای امارات، عربستان و ترکیه کسب کرده است. این رتبه 

در حالی است که سه کشور مذکور با یک دهم دشواری های ورود سرمایه و موانع تحریمی 
و مشکلات بانکی ما مواجه نیستند. وی افزود: ما توانستیم در سه سال اخیر جمعاً بیش 
از ۱۱.۹ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی مستقیم جذب کنیم. البته با توجه به اینکه 
بسیاری از مسیرها به تازگی توسط شهید امیرعبداللهیان در بریکس و شانگهای گشوده 
شد، سال های ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ اگر با جدیت ادامه یابد، رکورد سال ۱۴۰۲ در جذب سرمایه 
خارجی طی سال جاری و سال آینده شکسته شود و این نقطه شروعی برای سرمایه گذاری 

خارجی در کشور است.
خاندوزی تصریح کرد: قبلاً سرمایه گذاری خارجی فقط در برخی حوزه های خاص متصور 
بود ولی اتفاقاً بیشتر سرمایه گذاری خارجی سال گذشته ما در سایر حوزه های غیرنفتی است 
یا می گفتند برخی کشورهای ویژه مثل سرمایه گذاران چینی به خاطر مسائل تحریمی و 

FATF نخواهند آمد، ولی در عمل چنین نشد.
وی همچنین با اشاره به وضعیت صادرات غیرنفتی اظهار کرد: متوسط صادرات غیرنفتی 
به ۵۰ میلیارد دلار در دولت ســیزدهم رسیده است و از صادرات غیرنفتی مهم تر، مسأله 

ترانزیت در گمرک است که این نشانگر عدم انزوای دولت به حساب می آید.
وزیر اقتصاد گفت: در این حوزه از ۱۱.۵ میلیون تن ترانزیت کشور، به ۱۸ میلیون تن 
رســیده ایم که بالاترین عدد ثبت شده ترانزیت از خاک همسایگان است. هر تن ترانزیت 

۷۰ دلار درآمدزایی دارد که معادل هر بشکه نفت است.
در همین ارتباط ســازمان ســرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران، تعداد 
طرح های سرمایه گذاری خارجی مصوب معتبر از ابتدای دولت سیزدهم تا خرداد ماه جاری 

را ۷۱۳ طرح به ارزش ۱۱ میلیارد و ۹۲۶ میلیون دلار اعلام کرد.

از طرفی با راه اندازی ســامانه خودنویس براســاس همین قانون، مردم 
می توانند قراردادهای اجاره خود را رایگان در سامانه ثبت کنند. آمار نشان 
می دهد در فصل اجاره هر روز تعداد قراردادهای منعقد شــده در سامانه 
خودنویس درحال افزایش اســت. علاوه بر مستأجران موجران نیز از ثبت 
قرارداد بخصوص قراردادهای تمدید اجاره، درسامانه خودنویس استقبال 
کرده اند. چون می توانند در این سامانه کد رهگیری را رایگان دریافت کنند. 
معمولاً قراردادهای تمدید اجاره به صورت پشت نویس قرارداد قبلی توسط 
موجر و مستأجر تنظیم می شد که مهم ترین اشکال این نوع تنظیم قرارداد 
این است که کد رهگیری برای قرارداد جدید وجود ندارد و چنانچه موجر 
یا مســتأجری که کد رهگیری ندارد در زمان شــکایت، ایجاد مشکل و یا 
حتی گرفتن حکم تخلیه زمان طولانی تری را دردادگاه ها باید سپری کنند 
و فقط در صورتی که جریمه را پرداخت و کدرهگیری تهیه کنند به مسأله 
آنها رسیدگی می شود اما با ثبت قرارداد حتی قراردادهای تمدید اجاره در 
سامانه خودنویس کد رهگیری رایگان برای موجر و مستأجر صادر می شود 
و دیگر برای دریافت این کد نیازی نیست به بنگاه املاک مراجعه کنند و 

بابت آن هزینه چند میلیونی بپردازند.

 سقف قانونی رشد اجاره بها درتهران ۲۶ درصد است
با توجه به اینکه تعیین رشــد اجاره بها در استان ها، متفاوت است اما 
این تفاوت زیاد نیست و بین ۲۵ تا ۳۰ درصد خواهد بود. دراین خصوص 
حسین جنتی مدیرکل راه وشهرسازی استان تهران گفت: سقف اجاره بهای 
مسکن در تمام استان های کشور تعیین شده و در استان تهران سقف ۲۶ 

درصد تعیین شده است.
وی ادامه داد: هیچ مالکی حق ندارد بیش از این نرخ به مستأجر واحد 
مسکونی را اجاره دهد و در صورتی که این تخلف صورت گیرد مستأجر تا 
۵ ســال می تواند از مالک در شورای حل اختلاف شکایت کند. درصورتی 
که مشاور املاکی بیش از نرخ اجاره بهای تعیین شده قرارداد منعقد کند 

با بازرسی هایی که انجام می شود با آنها برخورد خواهد شد.
همچنیــن داوود بیگی نژاد نایب رئیس اول اتحادیه مشــاوران املاک 
تهران گفت: تعیین سقف ۲۶ درصدی برای اجاره بها در شهر تهران، ناشی 
از قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها است که به وزارت راه و 
شهرســازی این اختیار را داده که درصورتی که تورم عمومی سالانه بیش 
از۳۰ درصد باشد میزان افزایش اجاره بها را مشخص کند. باتوجه به اینکه 
در اکثر اســتان های کشــور با تکیه برآمار های بانک مرکزی تورم بیش از 
۳۰ درصد بوده، بنابراین این اختیار برای وزارت راه ایجاد شــده است که 
به شورای عالی مسکن رقم افزایش اجاره بها را پیشنهاد دهد و بعد از تأیید 

این رقم از سوی این شورا، در استان ها اجرایی شود.
وی گفت: باید تمامی مشاوران املاک در تهران سقف تعیین شده نرخ 
اجاره بهای مسکن که توسط شورای عالی مسکن ابلاغ شده را رعایت کنند 
تا بازار اجاره بهای مســکن امسال با آرامش بیشتری طی شود. اگر میزان 
سقف اجاره بهای تعیین شده، برای مالکان رضایتبخش نباشد شرایط ایجاد 
قرارداد های پنهان فراهم می شود که به مستأجران توصیه می شود از انعقاد 

چنین قرارداد هایی پرهیز کرده تا دچار مشکل نشوند.

 وام ودیعه
دولت ســیزدهم در اقدام دیگری برای حمایت از مستأجران وام ودیعه 
مســکن جدا از اینکه مصوب شورای پول و اعتبار باشد را به قانون تبدیل 
کرد. به این ترتیب دولت های مختلف مکلف شدند که وام ودیعه مسکن را 
متناسب با نرخ رشد تورم به مستأجران پرداخت کنند. البته دولت سیزدهم 
با اجرای نهضت ملی مسکن و برنامه ساخت۴ میلیون مسکن، تلاش کرده 
تا با ســاخت مسکن از تعداد مستأجران کاسته شــود و به دنبال آن نیز 

درخواست برای وام ودیعه مسکن هر سال کاهشی باشد.
براساس این گزارش بیش از ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار مسکن در کشور در 
قالب نهضت ملی مسکن عملیاتی شده است که شامل ۳۴۰ هزار و ۴۶۵ 
قطعه زمین به صورت واگذاری انفرادی و گروهی در شــهرها، حدود ۷۹ 
هزار و۱۰۴ قطعه زمین به صورت اجاره ۹۹ ســاله، ۷۴ هزار و ۶۵۸ قطعه 
زمین در قالب طرح جوانی جمعیت که به متقاضیان واگذار شــده است، 
۷۲۰ هزار و ۳۳۸ واحد به صورت انبوه سازی در شهرهای جدید، ۲۵۴ هزار 
و ۱۴۶ واحد مسکن برای نیروهای مسلح که عملیات آن شروع شده است، 
۲۸۲ هزار و ۹۹۶ واحد در بافت های فرســوده، ارائه تسهیلات برای ۲۰۶ 
هزار و ۲۳۵ واحد خودمالکی زمین و معافیت های شهرداری، ۵۴۵ هزار و 
۶۸۸ واحد مسکن روستایی و۱۳۲ هزار و۴۱۶ واحد مسکن مهر می شود.

دغدغه مسکن سهم قابل توجهی در سبد هزینه خانوار دارد بنابراین ادامه 
نهضت ملی مسکن تا تکمیل ۴ میلیون واحد مسکونی خواسته متقاضیان 
آن و تکلیف قانونی دولت بعدی است که مردم و متقاضیان خانه دار شوند 
همان طور که دولت ســیزدهم تعهد دولت های قبل در مسکن مهر را اجرا 

و واحدهای باقی مانده را تکمیل و واگذار کرد.

 تعیین سقف ۲۶ 
درصدی برای اجاره بها 

در شهر تهران، ناشی از 
قانون ساماندهی بازار 

زمین، مسکن و اجاره بها 
است که به وزارت راه و 

شهرسازی این اختیار 
را داده که درصورتی 

که تورم عمومی سالانه 
بیش از۳۰ درصد باشد 
میزان افزایش اجاره بها 

را مشخص کند.



بورس و بانک 

3

به کارگیری درآمدهای مالیاتی در جهت اصلاح 
ساختار بودجه

ابوالفضل حمیدی      |     دولت سیزدهم تلاش زیادی در راستای اصلاحات در سیستم مالیات ستانی و 
عادلانه و هوشمند کردن آن انجام داد و به کمک همین اقدامات، ساختار بودجه ریزی کشور نیز 

اصلاح شد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

وزیر ارتباطات گفت: با توجه به توسعه زیرساخت های ارتباطی در دولت سیزدهم، موفق شدیم برای نخستین بار بیش از ۹۹ درصد استعلامات در فرایند انتخابات با موفقیت به صورت برخط انجام شود.
به نقل از وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی الکامپ )الکترونیک، کامپیوتر و تجارت الکترونیک( صبح امروز )شنبه( با حضور عیسی زارع پور وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات افتتاح شد. زارع پور در حاشیه بازدید از این نمایشگاه به گسترش قابل توجه این دوره اشاره کرد و گفت: در نمایشگاه الکامپ که بازیگران اصلی اقتصاد دیجیتال حضور دارند امسال 

چه از نظر تعداد شرکت کننده ها و چه از نظر وسعت نمایشگاه با رشد مواجه هستیم.
وی با بیان اینکه نمایشــگاه الکامپ به نوعی دورهمی ســالانه فعالان عرصه اقتصاد دیجیتال محســوب می شود بیش از سال های گذشته رونق پیدا کرده است، افزود: در نمایشگاه امسال علاوه بر 

شرکت های داخلی از ۱۰ کشور خارجی نیز حضور دارند و برای همکاری و گسترش مناسبتات تجاری خود دیدارهای مختلفی را با طرف های ایرانی تدارک دیده اند.

موفقیت بیش از ۹۹ 
درصدی استعلامات برخط 
در انتخابات

 بخش اعظم بودجه 
کشور در حوزه 

شرکت های دولتی 
است و منابع و مصارف 
در شرکت های دولتی 

یکسان است. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1403/04/10
شماره : 1664

ابراهیم نجفی نماینده مجلس شورای اسلامی، درباره اقدامات 
دولت سیزدهم در حوزه اصلاح نظام مالیاتی و تحقق عدالت مالیاتی 
در کشور گفت: دولت سیزدهم تلاش زیادی در راستای اصلاحات 
در سیستم مالیات ستانی و عادلانه و هوشمند کردن آن انجام داد.

وی در ادامه بیان کرد: هدف از این اقدامات این بود که فراریان 
مالیاتی و مشاغل دانه درشتی که در کشور وجود دارند شناسایی و 
از آنها مالیات عادلانه و متناسب با درآمدشان اخذ شود تا بار مالیاتی 
بر دوش بخش شفاف اقتصاد که درآمدشان مشخص است نباشد.

این نماینده مجلس شورای اسلامی ادامه داد: از سوی دیگر با توجه به ضرورت تغییر ساختار 
بودجه به سمت درآمدهای پایدار، این اصلاحات انجام شد تا میزان تحقق درآمدهای مالیاتی به 
۱۰۰ درصد برسد. در همین سال جاری دو هزار و ۶۰۰ هزار همت منابع و مصارف عمومی دولت 
است که در این راستا یقیناً درآمدهای مالیاتی ما که هزار و ۱۰۰ همت است و ۵۸۰ هزار میلیارد 
درآمدهای نفتی ما است و بالغ بر ۳۰۰ هزار میلیارد تومان درآمدهای انتشار اوراق و بخش زیادی 

از اعتبارات ما در حوزه خودروسازی و اصل ۴۴ است.
این نماینده مجلس شورای اسلامی افزود: سرجمع این درآمدها باید به منابع و مصارف عمومی 
بودجه برسد. در این راستا بخش اعظم بودجه ما را مالیات تأمین می کند و هر چه قدر وابستگی 
ما به نفت کمتر باشد اگر ما بحث تحریم و افزایش قیمت دلار را داشته باشیم نمی تواند به میزان 

زیادی روی بودجه اثر گذار باشد و منجر به تورم می شود.
این نماینده مجلس دوازدهم ادامه داد: در این شرایط ما باید به سمت درآمدهای پایدار مالیاتی 
حرکت کنیم. مالیات هم در مجلس و در سال ۱۴۰۲ قبل ۸۰۰ هزار میلیارد وصول شد و سال 

۱۴۰۳ به میزان هزار و ۱۰۰ هزار میلیارد درآمد مالیاتی در نظر گرفته شده است.
بــه مــا  ســتانی  مالیــات  سیســتم  در  اصلاحــات  ایــن  راســتای  در  افــزود:   وی 

 دنبال این نیستیم که از مردم مالیات بیشتری اخذ کنیم و هدف این بوده که از فرارهای مالیاتی 
جلوگیری کنیم.

نجفی با بیان اینکه سایر اقدامات شامل قانون مالیات های مستقیم و ... نیز در حوزه ساماندهی 
قوانین مالیاتی تصویب شده است افزود: دولت باید مالیات اخذ کند ولی مالیات باید در حد عرف 
و درآمد افراد اخذ شود و آن چیزی که مجلس و دولت مصر بودند که اخذ شود بیشتر از فراریان 
مالیاتی بود. در راستای اصلاحات راهبردی نظام مالیاتی در جهت عادلانه و هوشمند کردن نظام 
مالیاتی و همچنین به کمک همین اقدامات، ساختار بودجه ریزی کشور نیز اصلاح شد و درآمدهای 

مالیاتی علاوه بر هزینه کردهای توسعه ای در جهت کاهش کسری بودجه به کار گرفته شد.
ایــن نماینده مجلــس دوازدهم در ادامه دربــاره نحوه هزینه کرد ایــن درآمدهای مالیاتی 
بیــان کرد: بخش اعظم بودجه کشــور در حوزه شــرکت های دولتی اســت و منابع و مصارف 
 در شــرکت های دولتی یکســان اســت و هیچ درآمدی از بودجه عمومی کشور از محل بودجه 

شرکت های دولتی نیست.
این نماینده مجلس دوازدهم بیان کرد: بودجه ای ۲ هزار و ۶۰۰ همتی که داریم در واقع حدود 
۱۰ درصد آن در زمینه تملک دارایی و ... هزینه می شود و مابقی آن صرف هزینه های جاری در 
کشور می شود. سال قبل هم بین ۲۵۰ تا ۳۰۰ میلیارد درآمد از محل تملک دارایی ها داشتیم و 
۱۰ درصد بودجه در حوزه عمرانی هزینه می شــود. عمده درآمدهای مالیاتی در دولت سیزدهم 
ســاختارمند و ساماندهی شد و صرف توسعه، رفاه مردم، توسعه اقتصادی، بهداشت و پروژه های 

عمرانی در کشور شد.
این نماینده مجلس افزود: دولت سیزدهم تلاش کرد تا از محل این درآمدهای مالیاتی درمان 
کودکان زیر ۷ سال را رایگان کرد و یک بیمارستان تخصصی مادر و کودک در ایرانشهر به واسطه 

تحقق همین درآمدهای مالیاتی افتتاح شد.
نجفی بیان کرد: همچنین هزینه کرد در محل کریدور شمال به جنوب و بزرگراه اصفهان شیراز 
نیز از محل درآمدهای مالیاتی محقق شده است. با این اصلاحات انجام شده بیش از ۵۰ درصد 
درآمدهای دولت از محل درآمدهای مالیاتی محقق می شود و این درآمدها نیز صرف توسعه زیر 

ساخت ها در کشور شده است.

  سهم آب صنعت در افق ۱۴۲۰ از ۳.۷ به ۷.۸ میلیارد مترمکعب می رسد
سخنگوی آب گفت: مطابق با نتایج نقشه راه آب کشور در افق ۱۴۲۰ در مقایسه با شرایط فعلی،حجم آب شرب و بهداشت از ۹ میلیارد مترمکعب به ۱۳.۵ میلیارد مترمکعب،حجم آب صنعت از ۳.۷ میلیارد مترمکعب می رسد.

عیسی بزرگ زاده با بیان اینکه نقشه راه آب، نقشه رفع ناترازی های آب است گفت: نقشه راه آب، نقشه ای است که تضمین می کند محدودیت آب در آینده تبدیل به گلوگاه توسعه نشود. این نقشه معین می کند در هر یک از زیربخش های تأمین و مصرف در 
چه وضعیتی قرار داریم، در این راه به کجا خواهیم رسید و گام های میانی مسیر چه هستند.وی در ادامه سخنان خود به برخی رویکردهای این مهم پرداخت و افزود: کاهش نسبت مصارف به منابع آب تجدیدپذیر از میزان ۹۰ درصد به ۶۵ درصد و همچنین 

افزایش سهم محیط زیست از ۱۰.۷ میلیارد مترمکعب در سال به حدود ۳ برابر، از جمله نتایج و رویکردهای قابل توجه نقشه راه آب است.

 ۳.۹۷ میلیارد دلار برای کالاهای اساسی 
و دارو

بانــک مرکزی از تامیــن ۱۷ میلیارد و ۴۱۷ 
میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساســی، 
دارو، کالاهای تجاری و بازرگانی از ابتدای ســال 
جاری تا ۸ تیرماه خبر داد و اعلام کرد: ۳ میلیارد 
و ۹۷۵ میلیون دلار ارز برای کالاهای اساســی و 

دارو اختصاص داده شده است.
به گزارش از بانک مرکزی، از ابتدای فروردین 
ماه تا ۸ تیرماه ســال جاری، ۱۷ میلیارد و ۴۱۷ 
میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساســی، 
دارو، کالاهــای تجاری و بازرگانــی، واردات در 
مقابل صادرات و خدمات از ســوی بانک مرکزی 
تامین شــد. برای کالاهای اساســی ۳ میلیارد 
و ۹۷۵ میلیــون دلار،  بــرای کالاهای تجاری و 
بازرگانــی مبلغ ۹ میلیارد و ۸۷۷ میلیون دلار و 
برای خدمــات ۳۴۵ میلیون دلار و برای واردات 
در مقابــل صادرات ۳ میلیارد ۲۲۰ میلیون دلار 

تامین ارز صورت گرفت.
بر اســاس این گزارش، طــی این مدت برای 
واردات کالای اساسی کشــاورزی شامل گندم، 
دانه های روغنــی و نهاده های دامی ۳ میلیارد و 
۲۵۴ میلیون دلار، برای دارو، مواد اولیه دارویی 
و تجهیزات پزشــکی ۷۲۱ میلیــون دلار و در 
مجمــوع ۳ میلیارد و ۹۷۵ میلیــون دلار برای 
کالای اساســی و دارو ارز با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان 
با هدف حمایت از مصرف کنندگان و دسترسی 
 اقشار جامعه به کالاهای ضروری با قیمت ارزانتر 

پرداخت شد.
همچنین تامین ارز نیمایی برای صنایع حمل 
و نقــل و خــودرو یک میلیــارد و ۲۹۸ میلیون 
دلار، صنایــع تجهیزات بــرق و الکترونیک یک 
میلیارد و ۴۶۸ میلیون دلار، صنایع معدنی ۶۵۶ 
میلیــون دلار، ماشــین آلات و تجهیزات تولید 
۸۰۳ میلیون دلار و منســوجات و پوشاک ۴۳۸ 
میلیون دلار صورت گرفته اســت؛ این گروه های 
صنایع همچنین به ترتیــب ۷۴۰، ۱۵۵، ۶۰۸، 
۶۱۴ و ۲۹ میلیون دلار ارز توافقی یا واردات در 
 مقابل صادرات تا پایان روز ۸ تیرماه سال جاری 

دریافت کرده اند.
بنــا بر این گزارش، ۵ میلیارد و ۲۱۶ میلیون 
دلار ارز نیمایی و یک میلیارد و ۷۴ میلیون دلار 
ارز واردات در مقابــل صادرات به ســایر صنایع 

اختصاص داده شده است.
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کشاورزی 

راهکارهای مناسب در 
جهت جلوگیری از ورود 

اسناد جعلی 

رئیس اداره راه و شهرسازی شهرستان دشتستان گفت: جلسه ای به منظور شناسایی راهکارهای مناسب در جهت جلوگیری از ورود اسناد جعلی به ادارات به ریاست معاونت سیاسی 
فرمانداری دشتستان و با حضور دستگاه های نظارتی و بانکی و سایر ادارات مرتبط در سالن جلسات فرمانداری برگزار شد. 

به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی از بوشهر، زهرا هوائی رئیس اداره راه و شهرسازی دشتستان اظهار کرد: با توجه به حساسیت موضوع و دقت بیشتر می بایست همه ادارات 
از طریق ارسال مکاتبات از شبکه دولت استفاده نمایند و همچنین در ارسال مکاتبات قضائی نیز استعلامات از طریق سامانه ثنا به نماینده حقوقی آن اداره ارسال شود.

هوائی از ریاست جلسه و نمایندگان دستگاه های قضائی و نظارتی خواستار توجه ویژه به ارسال مکاتبات از طریق شبکه دولت و سامانه ثنا گردید و  افزود:   بعضاً" ممکن است جعل نامه های 
اداری و یا سایر اسناد اتفاق افتد، فلذا جهت جلوگیری از اینگونه اقدامات حتی الامکان از اتوماسیون های اداری، خدمات الکترونیک استفاده شود، تا شاهد تکرار اینگونه تخلفات نباشیم.

وی اضافه کرد: این اداره صرفاً" پاسخگوی استعلاماتی است که از طریق شبکه دولت و یا سامانه ثنا )مرجع قضائی( ارسال شده باشد

گرچه در ماه های گرم 
سال، تولید مقداری 

کاهش می یابد، اما در 
شرایط فعلی تولید 

ماهانه گوشت مرغ ۲۵۰ 
تا ۲۶۰ هزارتن است، 

درحالیکه مصرف کشور 
حدود ۲۳۰ هزارتن 

است.
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آیین تجلیل از خانواده معظم شهدا، ایثارگران و بسیجیان شرکت برق منطقه ای خوزستان برگزار شد
آیین تجلیل از خانواده معظم شهدا، ایثارگران، نخبگان، جهادگران و اعضای گروهان 
پایگاه بسیج شرکت برق منطقه ای خوزستان با حضور مدیرعامل این شرکت برگزار شد.

این مراســم با حضور علی اســدی مدیرعامل، پاسدار عباس نبگان فرمانده حوزه 
مقاومت بســیج شهید عباســپور آب و برق خوزستان، مادر شهید مدافع حرم داوود 

نریمیسا و اعضای پایگاه بسیج شرکت برگزار شد.
علی اسدی مدیرعامل در این نشست از عظمت خانواده معظم شهدا و ایثارگران و 
نقش ایستادگی و روشنگری آنها در به ثمر نشستن ثمرات انقلاب اسلامی قدردانی کرد.

وی همچنین بسیج و جهادگران را موتور محرکه کشور دانست که بدون هیچگونه 
چشم داشــتی در راه پیشرفت کشور و بدون وقفه رو به جلو، در حال خدمات رسانی 

مادر شــهید مدافع حرم داوود نریمیســا از دیگر سخنرانان این برنامه بود که در به مردم هستند.

خصوص ویژگی های اخلاقی شهید مدافع حرم صحبت کرد.
پاسدار عباس نبگان فرمانده حوزه مقاومت بسیج شهیدعباسپور آب و برق خوزستان 
نیر در این مراسم با اشاره به جایگاه خانواده معظم شهدا و ایثارگران، به بیان نقش و 

دستاوردهای جهادگران و بسیج در صنعت آب و برق خوزستان پرداخت.
مولودی خوانی و ارائه سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین سید حسین موسوی امام 
جماعت برق منطقه ای خوزستان با موضوع بصیرت افزایی، معصوم شناسی و روشنگری 

مسائل روز از دیگر محورهای این آیین تجلیل بوده است.
تجلیل از مادر شهید مدافع حرم داوود نریمیسا و تعدادی از بسیجیان شرکت به 
نمایندگی از سایر بسیجیان و قدردانی امور فرهنگی از تعدادی از برندگان مسابقاتی 

که در طول سال جاری برگزار شد پایان بخش این مراسم بوده است.

جهش تولید در صنعت مرغداری
کریم حسن پور|   عبور تولید مرغ کشور از 1۵۰ میلیون قطعه جوجه ریزی در بهمن و اسفندماه سال قبل گامی بزرگ در بازسازی صنعت مرغداری کشور بود که 

خوشبختانه با تمهیداتی که درنظر گرفته شد، این روند در سال جاری هم ادامه پیدا کرده است

  باحضور رییس کل دادگستری  و مدیر 
سازمان اسناد و کتابخانه ملی یزد 

پروژه تاریخ شفاهی عدلیه یزد رونمایی 
شد

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛مراسم رونمایی 
از »پروژه ی تاریخ شــفاهی عدلیه یزد« با حضور 
رئیس کل دادگستری استان و مدیر سازمان اسناد 
و کتابخانه ی ملی در محل این سازمان برگزار شد.

مراســم رونمایی از »پروژه ی تاریخ شــفاهی 
عدلیه یزد« با حضور حجت الاسلام و المسلمین 
طهماســبی رئیس کل دادگستری استان، دکتر 
حداد زاده دادســتان عمومی و انقلاب استان یزد، 
شمس معاون قضایی دادگستری کل استان، دکتر 
دهقانی زاده معاون منابع انســانی و امور فرهنگی 
دادگستری کل استان، قضاوتی دادستان عمومی 
و انقلاب اسبق استان، نعیمی نژاد معاون دادستان 
یزد ،  اســدالله شکرانه، دکتر غلامرضا محمدی و 
سید محمد جواد عرفانفر از فعالین حوزه ی تاریخ 
شفاهی و سعید زارع مدیر سازمان اسناد و کتابخانه 
ی ملی اســتان و جمعی از مسئولین دو مجموعه 
در محل سازمان اسناد و کتابخانه ملی برگزار شد. 
 به گزارش روابط عمومی ســازمان اســناد و 
کتابخانه ی ملی اســتان یزد در این مراسم سعید 
زارع با اشاره به اینکه از مجموع پرونده های انتقالی 
موجود در آرشیو ملی استان 30000پرونده مربوط 
به دادگستری کل استان یزد می باشد که بیشترین 
حجم از اسناد ورودی این سازمان را تشکیل می 
دهد ادامه داد: تا کنون 29880 عدد از پرونده های 
دادگستری کل استان ثبت نرم افزار رسا شده است 
که شــامل 760493 برگ می باشد و از مجموعه 
های تابعه ی دادگســتری کل 158 کارتن هم از 
دادســرای نظام و سازمان قضایی نیروهای مسلح 
به ســازمان اسناد وکتابخانه ی ملی استان انتقال 
یافته است.زارع در ادامه با طرح این پیشنهاد که 
قســمتی از آراء جایگزین مجازات در مجموعه ی 
دادگستری کل اســتان به سمت تقویت مباحث 
مرتبط با سازمان اسناد و کتابخانه ی ملی استان 
برود ادامه داد: در حوزه ی تاریخ شفاهی سازمان 
اسناد و کتابخانه ی ملی یزد با بیش از 400 نفر از 
پیشکسوتان در حوزه های مختلف مصاحبه انجام 
داده اســت و قرار است در این جلسه تفاهم نامه 
ی همکاری مشترک با دادگستری کل در راستای 

تدوین تاریخ شفاهی عدلیه منعقد گردد. 
در ادامه حجت الاسلام و المسلمین طهماسبی 
رئیس کل دادگســتری استان با اشاره به اهمیت 
تاریخ نگاری و تدوین تاریخ شفاهی و اینکه فعالیت 
در این حوزه بسیار خطیر است ادامه داد:از گذشته 
تا کنون همواره در جریان تولیدات تاریخ شفاهی دو 
رویکرد وجود داشته است  که عده ای از مورخین 
تاریخ را بدون غرض ورزی نگاشته و برخی با پیش 
فرض ها و غرض ورزی هایی تاریخ نویســی کرده 
اند و لذا چنانچه مصاحبه شونده و مصاحبه گر در 
مراحل کار نیاتی داشته باشند کار بسیار سخت می 
شود.  وی افزود: لازم است مصاحبه کننده فردی 
متخصص و فنی بوده و سوالات را به صورت چالشی 
مطرح کند. حجت الاسلام و المسلمین طهماسبی 
ادامه داد: مثلًا امروز وقتی در تاریخ تاسیس عدلیه 
بررسی می کنیم به این نتیجه می رسیم که اساس 
عدلیه در زمان رضا شــاه پایه گذاری شده است و 
این در حالی است که وی هیچ اعتقادی به عدلیه 
و این دســتگاه نداشته است و در تاریخ هست که 
رضا شاه اساس پایه گذاری این مجموعه را بر اساس 

پیروی از ساختار دیوان سالاری غرب انجام داد.
رئیس کل دادگســتری استان یزد در ادامه با 
بیان اینکه راستی آزمایی در انجام مصاحبه های 
تاریخ شفاهی بر روی محتوای مصاحبه ها از اهمیت 
بســزایی برخوردار است افزود: چون می خواهیم 
واقعیت هایی را ثبت کنیم که برای پژوهشــگران 
بماند لازم است تا از محتواهای تولید شده مراقبت 
کنیم. در پایان این جلسه غلامرضا محمدی، اسد 
الله شکرانه و سید محمد جواد عرفان فر از فعالین 
حوزه ی تاریخ شفاهی و معاونین دادگستری کل 
استان به بیان اظهار نظرات و پیشنهادات خود در 
این خصوص پرداخته و از پروژه ی  تاریخ شفاهی 

عدلیه در استان رونمایی گردید.

 مشارکت رسمی ایران در اکسپو ۲۰۲۵ 
ژاپن

فرصت معرفــی توانمندی های صادراتی ایران 
در حوزه صنعت و فناوری، در اکسپو 2025 اوزاکا 
ژاپن فراهم شــد و ایران مشارکت رسمی در این 

رویداد دارد.
به گزارش از سازمان توسعه تجارت ایران، اکسپو 
2025 ژاپن یکی از بزرگترین نمایشگاههای صنعت 
و فناوری جهان است و ایران نیز امکان حضور در 
این نمایشگاه را پیدا کرده و می توان از این فرصت 
بــرای معرفی توانمندی های ایــران در این حوزه 

استفاده کرد.

قیمت های فعلی فروش مرغ از سطح بازار حاکی از آن است که قیمت 
این محصول پروتئینی از روند با ثباتی در خرده فروشی ها برخوردار است 
و دیگر همانند سنوات گذشته شاهد نابسامانی قیمت و واردات مرغ به 

منظور ایجاد تعدیل قیمت در بازار نیستیم.
بــا توجه به تداوم مازاد تولید و براســاس آمار در خردادماه، میزان 
جوجه ریزی به 151 میلیون و 500 هزار قطعه رســیده که این میزان 
مازاد بر نیاز سالانه کشور است، در حالیکه پیش بینی می شد در خرداد 

بالای 140 میلیون قطعه جوجه ریزی صورت بگیرد.
در فروردین و اردیبهشت ماه سال گذشته در مجموع 208 میلیون 
قطعه جوجه ریزی انجام گرفته بود، اما در فروردین ماه سال جاری بیش 
از 136 میلیون قطعه و در اردیبهشت ماه 156 میلیون قطعه جوجه  ریزی 
شــد و حالا در خرداد ماه به بیــش از 151 میلیون قطعه جوجه ریزی 
رســیده ایم. جوجه ریزی در سال گذشته نیز نسبت به سنوات گذشته 

رشد قابل توجهی را نشان می داد.

 اشباع بازار از مرغ
علی ابراهیمی، مدیرعامل اتحادیه مرغداران با اشاره به افزایش میزان 
جوجه ریزی گفته است: با توجه به افزایش تولید و عرضه در برابر تقاضا 
شاهد کاهش قیمت مرغ زنده و اشباع بازار هستیم که همین امر موجب 

شده تا مرغداران در مسیر زیان حرکت کنند.
ابراهیمی ادامه داده است: اقدامات پشتیبانی امور دام مبنی بر خرید 
حمایتی کافی نبوده و به گونه ای نبوده که اثر مثبتی بر قیمت در بازار 

داشته باشد.
مدیرعامل اتحادیه مرغداران قیمت کنونی هرکیلو مرغ زنده را 52 
تا 56 هزارتومان اعلام کرده و افزوده است: قیمت کنونی مرغ به سبب 

افزایش حجم تولید و عرضه کمتر از نرخ مصوب و تمام شده است.

ابراهیمی تأکید کرده است: گرچه در ماه های گرم سال، تولید مقداری کاهش 
می یابد، اما در شرایط فعلی تولید ماهانه گوشت مرغ 250 تا 260 هزارتن است، 

درحالیکه مصرف کشور حدود 230 هزارتن است.
بنابر آمارهای اعلامی بیش از 18 هزار و 300 واحد مرغداری در کشور وجود 
دارد که ســالانه 2 میلیون و 600 هزارتن مرغ تولید می کنند، اگرچه عنوان 

می شود ظرفیت واحدهای مرغداری بیش از این آمار است.
عبور تولید مرغ کشور از 151 میلیون جوجه ریزی در بهمن و اسفندماه سال 
قبل گامی بزرگ در بازســازی صنعت مرغداری کشور بود که خوشبختانه با 
تمهیداتی که درنظر گرفته شد، این روند در سال جاری هم ادامه پیدا کرده است.

بخــش دام و طیــور یکــی از بزرگترین صنایع در کشــور اســت و طبق 
آمارهــای موجــود پتانســیل تولیــد ســالانه 3 میلیــون تــا 3 میلیون و 
500 هزارتــن مرغ در کشــور وجــود دارد، درحالیکه با احتســاب ســرانه 
 مصــرف داخــل نیاز کشــور بیش از 2 میلیــون و 500 هزارتن نیســت که 
براین اســاس ظرفیت صادرات یک میلیون تن مرغ به بازارهای هدف با ایجاد 

حمایت های لازم وجود دارد.

 هدف گذاری ماهانه صادرات 1۵ هزار تن
براســاس جوجه ریزی های صورت گرفته برای امســال صادرات ماهانه 11 
تا 15 هزار تن مرغ هدف گذاری شــده اســت. در همین راســتا حســن نژاد، 
معــاون امور تولیدات دامــی وزارت جهاد با صدور بخشــنامه ای در تاریخ 4 
تیرمــاه، مجوز صادرات گوشــت مرغ مازاد بر مصرف اســتان ها را صادر کرد. 
براســاس این بخشنامه و پیرو ابلاغیه وزیر جهاد کشاورزی به منظور استمرار 
تولیــد و حمایــت از تولیــد کنندگان، صادرات مقدار اعلام شــده گوشــت 
 مــرغ مازاد بر مصرف اســتان ها در مجوز فوق الذکر تــا اطلاع ثانوی و بدون

 محدودیت زمانی بلامانع است.
از اواخر سال گذشته صادرات مرغ پس از سال ها آغاز شد که بر اساس مازاد 
تولید کشــور از واردکننده مرغ به صادرکننده تبدیل شــد. طبق آخرین آمار 
ســازمان دامپزشکی از ابتدای سال تاکنون بیش از 6 هزار و 500 تن مرغ به 
بازارهای هدف صادر شده است که بنابر سیاست وزارت جهاد کشاورزی مبنی بر 
افزایش حجم جوجه ریزی و تولید داخل انتظار می رود که این روند استمرار یابد.

با توجه به مازاد تولید مرغ و اهمیت صنعت طیور حالا به یکی از کشورهای 
صادر کننده مرغ تبدیل شده ایم و با این میزان تولیدی که استمرار پیدا کرده 
است، هیچ نابسامانی و کمبودی در بازار مرغ به وجود نخواهد آمد. انتظار می رود 
با حمایت هایی که وزارت جهاد کشاورزی از تولیدکنندگان مرغ و طیور داشته اند، 
بتوانیم به یکی از کشورهای صادرکننده تبدیل شویم و ماهانه به بیش از 10 

هزار تن صادرات دست پیدا کنیم.

 تامین بموقع نهاده ها برای تولیدکنندگان طیور
امــروز بــازار نهاده ها در آرامش کامل اســت و شــرکت پشــتیبانی امور 
دام کشــور بــا اعطای نهــاده مدت دار و عرضــه بیش از یــک میلیون تن 
 نهــاده با ارز ترجیحــی و بهره گیری از مکانیزم اســتمهال،خدمت مهمی به

 جامعه مرغداران کرده است، به گونه ای که عمده انبارهای مرغداران و زنجیره ها 
پر از نهاده است.

خرید ۴ میلیون و ۸۷۴ هزار تن گندم در هفته گذشته

حدود 4 میلیون و 874 هزار تن گندم تا ابتدای هفته جاری خریداری شــده که 
مبلغ آن 88 همت می شود. از این عدد فقط 40.3 همت پرداخت شده است.

علیقلــی ایمانی، رئیس بنیاد ملی گندم کاران درباره خرید تضمینی گندم به مهر 
گفت: حدود 4 میلیون و 874 هزار تن گندم تا ابتدای هفته جاری خریداری شد که 

مبلغ آن 88 هزار میلیارد تومان )همت( می شود.
وی با اشــاره به مطالبات معوق بیش از 50 درصدی گندم، افزود: از این عدد 30 
هزار و 300 میلیارد تومان پرداخت شــده بــود که به اضافه واریزی 1,000 میلیارد 
تومان در پایان هفته گذشــته و 9 هزار میلیــارد تومان هفته جاری مبلغ پرداختی 

40.3 همت شده است.
رئیس بنیاد ملی گندم کاران اظهار کرد: در حال حاضر در پیک برداشت این محصول 
استراتژیک قرار داریم و اکثر استان های کشور در حال برداشت گندم هستند. بنابراین 
روز به روز میزان خرید افزایش پیدا کرده و به همان نسبت عدد مطالبات بیشتر می شود.

ایمانی با اشاره به افزایش تولید گندم بیان کرد: حدود 270 هزار تن گندم بیشتر 
از زمان مشابه سال گذشته خریداری شده اما تأخیر پرداخت موجب نگرانی جامعه 

کشاورزان شده است.
وی اظهار کرد: دغدغه پرداخت پول گندم کشــاورزان را خســته کرده در حالی 

که باید مبلغ خریدهای تضمینی در زمان مقرر پرداخت شود تا تنش ایجاد نشود.
بر اساس اعلام روز گذشته مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی، بیش از 5 
میلیون و 100 هزار تن گندم مازاد بر مصرف کشاورزان خرید تضمینی شده و 41.2 
هزار میلیارد تومان معادل حدود 50 درصد از مطالبات گندم کاران پرداخت شده است.

 خرید جو بدون ریالی پرداخت
این فعال در حوزه کشاورزی با اشاره به خرید تضمینی جو نیز عنوان کرد: مساله 
تأخیر پرداخت پول محصولات محدود به گندم نبوده و این رویه در خرید تضمینی 

سایر محصولات اساسی مثل جو و کلزا نیز تکرار می شود.
وی گفت: سازمان تعاونی روستایی بین 30 تا 40 هزار تن جو در قالب خرید توافقی 

و حمایتی تحویل گرفته که تا امروز ریالی به کشاورزان نپرداخته است.

 برخورد دوگانه جریمه تأخیر
ایمانی در ادامه به کشت و برداشت دانه های روغنی اشاره کرد و گفت: تا ابتدای 
هفته حدود 160 هزار تن کلزا برداشــت شــده که پیش بینی می شود این میزان به 
300 هزار تن برسد اما تأخیر پرداخت در این حوزه هم کلزاکاران را دلسرد کرده است.

رئیــس بنیاد ملی گنــدم کاران درباره مطالبات این دانه روغنــی اظهار کرد: در 
استان های ایلام و خوزستان که جز استان های گرمسیر کشور هستند و اولین برداشت ها 
در این اســتان ها انجام شد تا 85 درصد مطالبات پرداخت شد اما در سایر استان ها 
مانند گلستان که بیش از 40 درصد کلزا را تولید می کند نزدیک 100 هزار تن خرید 

تضمینی انجام شده اما فقط 18 درصد پول آن واریز گردیده است.
وی با اشــاره به بلاتکلیفی کشــاورزان ادامه داد: تسهیلات بانکی 23 درصد سود 
دارد که اگر در بازپرداخت آن یک روز تأخیر وجود داشته باشد کشاورز باید 6 درصد 
جریمه دیرکرد پرداخت داشته باشد اما پرداخت مطالباتش هفته ها و ماه ها با تأخیر 

انجام می شود بدون اینکه جریمه ای به او پرداخت شود.

وی اظهار کرد: بر اساس قانون شورای قیمت گذاری محصولات اساسی کشاورزی 
پول محصولات باید بین 24 تا 48 ساعت پس از تحویل به حساب کشاورز واریز شود.

امــا  گذشــته  محصــولات  برخــی  تحویــل  از  مــاه   3 گفــت:   وی 
پرداخت ها نظم قانونی ندارند.

 خلف وعده در حوزه تأمین برق چاه ها
ایمانی در ادامه سخنان خود به قطعی برق چاه های کشاورزی اشاره کرد و گفت: 
در حالی که قول داده شــده بود برق بخش کشــاورزی قطع نشود شاهد قطعی برق 
چاه های آب کشاورزان هستیم. سال گذشته حداقل روزهای جمعه قطعی برق وجود 

نداشت که با تشدید ناترازی برق، امسال روز جمعه هم برق چاه ها قطع می شود.
وی با بیان اینکه این مســاله برای کشاورزان خسارت زا تر از بخش صنعت است، 
گفت: صنایع می توانند از ژنراتورهای برقی استفاده کنند یا با شیفت های شبانه جبران 

خسارت کنند اما برای کشاورزان این گونه نیست.
وی درباره ساعت های قطعی برق عنوان کرد: برخی استان زمان قطعی برق بین 
ساعت های 11 تا 16 است و برای بعضی دیگر از ساعت 12 و 45 دقیقه تا 17 و 45 
دقیقه به طول می انجامد. این 5 ســاعت برای اســتان های مختلف با توجه به میزان 
گرما و مصارف خانگی شناور است. یا اگر در زمان پیک بار مصرف، وضعیت متعادل تر 
باشد قطعی برق دیرتر صورت می گیرد.رئیس بنیاد ملی گندم کاران اظهار کرد: در این 
خصوص با قوه قضائیه هم جلسه داشتیم و آنها عنوان کردند برای رفع مشکل باید به 
دیوان عدالت اداری کشور اعتراض کنید. این در حالی است که اگر کشاورز بخواهد 
برای هر مســأله ای از تأخیر پرداخت مطالبات تا قطعی برق و خسارت آن شکواییه 

تنظیم کند باید یک وکیل برای احقاق حق خودش استخدام کند.
ایمانی با تاکید بر اینکه وزارت نیرو مکلف اســت برق بخش کشــاورزی را برای 
24 ســاعت شــبانه روز تأمین کند، گفت: در قانون تســهیل برقی کردن چاه های 
 کشــاورزی آمده که وزارت نیرو باید برق مورد نیاز این چاه ها را در طول 24 ساعت 

شبانه روز تأمین کند.

دانش بنیان های ایرانی راهی نمایشگاه کشاورزی روسیه می شوند
پاویون شرکت های دانش بنیان در نمایشگاه بین المللی کشاورزی روسیه از 13 تا 

15 تیر 1403 در کازان روسیه )مرکز جمهوری تاتارستان( برگزار می شود.
 کشــت و صنعت، مکانیزاســیون، دام و دامپروری، بذر و نهاده، ســورتینگ و 
بســته بندی، مزارع و تولیدکنندگان کشاورزی، سازه های کشاورزی، ماشین آلات و 
 agrovolga( تجهیزات از جمله محورهای نمایشگاه بین المللی کشاورزی کازان روسیه

2024( هستند.

در پاویون شرکت های دانش بنیان ایرانی در این رویداد که به همت صندوق نوآوری 
و شکوفایی برپا می شود، یک شتابدهنده و 14 شرکت دانش بنیان به عرضه محصولات 

و توانمندی های خود در حوزه کشاورزی و صنایع وابسته می پردازند.
اکســیر دانش آبادیس، استیل غرب آسیا، شرکت توسعه کشت دانه های روغنی، 
زیست شیمی آزما رشد، زیست فناور جوان آذربایجان، عوامل مهار زیستی هگمتانه، 
پرتیکان بذر گســتر، فناور شیمی به رویان، کشت آب پایدار، نانو پوشش فلز، نصب 

نیروی ایران، نگین بذر دانش، شــوکا شیمی اسپادانا، دز نوین صنعت و شتابدهنده 
پیشگامان، دانش بنیان هایی هستند که در این پاویون حضور خواهند داشت.

یکی از برنامه های صندوق نوآوری و شــکوفایی در راستای کمک به توسعه بازار 
صادراتــی شــرکت های دانش بنیان، حمایت از حضور شــرکت های دانش بنیان در 
نمایشگاه های داخلی و حضور در نمایشگاه های معتبر بین المللی به دو صورت حضور 

مستقل و برپایی پاویون است.



انرژی 
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پرداخت مطالبات جو 
کاران گلستان آغاز شد

به گزارش روابط عمومی تعاون روستایی استان گلستان، دکتر محمدرضا جامی مدیر تعاون روستایی استان گلستان گفت: با عنایت به پیگیری  جناب آقای دکتر زنگانه استاندار محترم گلستان و 
موافقت مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی کشور آقای دکتر فصاحت ، فردا هفتم تیرماه مبلغ ١٠٠ میلیارد تومان از مطالبات کشاورزان  جو کار استان پرداخت می شود .

جامی در ادامه افزود: مبلغ پرداختی بخشی از  وجوه محصول خریداری است که از طریق بانک کشاورزی واریز خواهد شد.
جامی در ادامه اعلام نمود پرداخت مطالبات کشاورزان بابت خرید تضمینی محصول جو که از ابتدای خردادماه با قیمت هر کیلوگرم ١٠٠ هزار ریال آغاز شد بصورت مرحله ای از فردا ١۴٠۳/۷/۴ 

شروع و به حساب تمامی کشاورزان واریز خواهد شد.
وی ضمن تشکر از صبوری کشاورزان بابت پرداخت وجوه محصول، افزود : استان گلستان اولین استان در خرید تضمینی محصول جو سال جاری در سطح کشور و به تبع آن نخستین استان در 

پرداخت وجوه محصول می باشد.

   برگزاری کارگاه آموزشی » بانوی آب » در 
شهرستان کنگان 

مهدی خلیلی در توضیح این خبر اظهار داشــت : 
کارگاه آموزشــی  » بانوی آب » یکی از برنامه های 
مهم فرهنگی جهت ترویج فرهنگ مصرف بهینه آب 

در بین شهروندان کنگانی است .
وی بیان کرد : در این کارگاه که با استقبال پررنگ 
بانوان کنگانی برگزار شد ، راهکارهایی در خصوص 

مصرف بهینه آب ارائه شد .
خلیلی ادامه داد : امید اســت با مجمــوع اقدامات 
تدارک دیده شــده ، شــاهد ترویج بیش از پیش 
فرهنگ مصرف بهینه آب شــرب در شهرســتان 

کنگان باشیم .
وی اضافه کرد : همزمان با هفتــه صرفه جویی در 
مصرف آب نیز برنامه های مختلفی با تمرکز بر رسانه 
های دیــداری و شــنیداری در اداره آب و فاضلاب 

شهرستان کنگان برگزار می شود .
خلیلی گفت : شــهر کنگان در حوزه آبرســانی از 
شهرستان های موفق استان بوشهر است به نحوی 
که نخستین آب شیرین کن استان نیز در شهرستان 

کنگان اجرا شده است .
وی اظهار کرد : در حوزه نوسازی و توسعه شبکه نیز 
در دولت سیزدهم اقدامات شایان و قابل توجهی در 

شرکت آبفا استان بوشهر محقق شده است .

  برنامه ریزی برای تکمیل واحدهای پروژه 
۱۷۰ واحدی علی آباد کتول

در راســتای حضــور و نظــارت کمیتــه پایــش 
نهضــت ملــی مســکن در پــروژه ١۷٠ واحدی 
 نهضت ملی مســکن موانع موجود برای پیشروی

 طرح احصا و برنامه ریزی هــای لازم برای تکمیل 
واحدها انجام شد.

 مومنی : خبرنگار گلســتان - به گــزارش پایگاه 
خبری وزارت راه و شهرسازی )گلســتان(، پروژه 
١۷٠ واحدی ســایت نــوده علی آبــاد کتول جزو 
پروژه های فعال شهرســتان بود کــه در مقطعی 
 به دلیل عدم واگذاری تســهیلات بانکــی و منابع

 مالــی متوقف شــده بود، امــا با هــم افزایی بین 
دســتگاه های متولی این معضل رفع و تسهیلات 

بانکی به پروژه واگذار شد.
در ایــن بازدیــد تخصصــی کــه بــا حضــور 
عمرانــی،  امــور  فنــی  دفتــر   مدیــرکل 
حمل و نقــل و ترافیک اســتانداری، سرپرســت 
اداره کل راه و شهرســازی و نمایندگانــی از بانک 
مسکن، سازمان برنامه و بودجه استان و فرمانداری 
 علی آباد کتول برگزار شــد، مقــرر گردید با توجه

 به تامین مالی پروژه برنامــه اصلاحی زمان بندی 
پروژه توســط ســازنده تدوین و به اداره کل راه و 

شهرسازی ارائه شود.

  بازدید مدیرعامل برق منطقه ای خوزستان از 
دیسپاچینگ جنوبغرب

منطقــه ای  بــرق  شــرکت  مدیرعامــل 
 خوزســتان جهــت بررســی و کنتــرل وضعیت

 شبکه برق از دیســپاچینگ جنوبغرب این شرکت 
بازدید کرد.

علی اســدی مدیرعامل به همراه خدامراد منگری 
معاون بهره برداری از دیســپاچینگ جنوبغرب که 
وظیفه راهبری و کنترل شــبکه را بــر عهده دارد 

بازدید کردند.
این بازدید با توجه به شدت دمای ۵١ درجه در چند 
روز اخیر و افزایش ١٠/۵9 درصدی مصرف شبکه 
برق صورت گرفته تا از نزدیک وضعیت شبکه مورد 

بررسی قرار بگیرد.
در ایــن بازدید میزان تولید و مصــرف برق به ویژه 
در اوج بار و نقاط پربار شبکه مورد تجزیه و تحلیل 

قرار گرفت.
ادیب روستایی مدیر دیسپاچینگ جنوبغرب نیز در 
این بازدید گزارشی از جزئیات میزان تولید و مصرف 

شبکه برق ارائه کرد.

 قدم محکم ایران برای تبدیل شدن به
 هاب گازی برداشته شد
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کریم حسن پور|     یک کارشناس انرژی گفت: در شرایط فعلی برای هاب گازی شدن ابتدا باید ظرفیت انتقال و سوآپ گاز را فعال کنیم .

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1403/04/10
شماره : 1664

محمد صادق مهرجو با اشاره به اینکه امضای تفاهم نامه واردات گاز از روسیه نشان از قدرت بالای 
دیپلماسی انرژی ایران است گفت: ایران اگر چه به عنوان دومین دارنده ذخایر گازی جهان شناخته 
می شــود اما این مسئله موجب نشــده است تا ناترازی در مصرف گاز کشور برطرف شود. به عبارتی 

روزانه نزدیک به ۳٠٠ میلیون متر مکعب ناترازی گاز وجود دارد.
وی با اشاره به اینکه ما نیاز به تزریق گاز در مخازن نفتی داریم تا افت فشار نداشته باشیم، خاطر 
نشان کرد: اساساً درآمد کشور از صادرات نفت خام می گذرد، یکی نفت خام است و دیگری پتروشیمی 
اگرچه گاز جز اقلام پردرامد صادراتی کشور نیست اما نفت خام از اهمیت به سزایی برخوردار است 
و ۷۵ درصد توان تولیدی کشــور در جنوب غرب کشــور واقع شده است برای همین تزریق گاز در 

میادین بسیار حیاتی و مهم است.
این کارشناس انرژی خاطر نشان کرد: متأسفانه به دلیل ناترازی های موجود چندین سال است 
که که تزریق گاز به میادین نفتی بسیار کاهش پیدا کرده است و از طرفی ناترازی در فرآورده منجر 
به واردات شــده به طوری که سال گذشــته نزدیک به 9٠٠ میلیون دلار گازوئیل واردات به عنوان 

سوخت دوم برای زمستان در نیروگاه ها مورد استفاده قرار گرفت.
مهرجو با اشــاره به اینکه ما این امکان را داریم که افزایش ظرفیت در ذخیره گاز طبیعی داشــته 
باشیم و از طرفی مدیریت مصرف بهتری در زمستان داشته باشیم خاطر نشان کرد: زمانیکه در تابستان 
ناترازی داریم و با توجه رقم مورد نیاز در تابستان هم نمی توانیم تزریق گاز داشته باشیم در این شرایط 
ذخایر ثانویه به خطر می افتد در این شرایط عاقلانه است که واردات گاز داشته باشیم و به جای انکه 
گازوئیل خریداری کنیم گاز خریداری کنیم. زیرا ارزش هر لیتر گازوئیل خریداری شــده ۶٠ سنت 
است یعنی ارزان ترین گازوئیل خریداری شده است اما گاز وارداتی می تواند هر متر مکعب به اندازه به 
میزان فروش گاز به اروپا باشد یعنی ۲۲ سنت و در این شرایط واردات گاز مقرون به صرفه تر است.

این کارشناس انرژی با اشاره به تعهدات گازی ایران به سایر کشورها، یاد آورشد: با توجه به اینکه 
بیــن ۷٠ تــا ۸٠ میلیون مترمکعب تعهدات صادراتی داریم و اکنون می خواهیم خط لوله صلح را به 
سمت پاکستان و هند فعال کنیم اما با کدام گاز؟ هر چقدر پایداری شبکه در فصل سرد سال بیشتر 
باشد بیشتر می توان به عنوان مبدا و مرجع صادرات گاز به همسایه ها مطرح شد کشور ما از موقعیت 

استراتژیکی برخوردار است و چرا این موقعیت را به ترک ها قرار دهیم.
وی ادامه داد: رقابت بســیار بسیار نزدیکی داریم و می توانیم با ذخیره سازی گاز آن را به عراق و 
ترکیه صادر کنیم اینکه ما فکر کنیم چون دومین دارنده هستیم گاز وارد نکنیم منطق درستی نیست. 
گازکشی به اقصی نقاط کشور داشته باشیم بسیار فاجعه بار است زیرا در هیچ کشوری دو حامل ارزان 

انرژی مورد استفاده قرار نمی گیرد و با منطق حکمرانی انرژی همخوانی ندارد
مهرجو در خاتمه یادآور شــد: در شــرایط فعلی برای هاب گازی شدن می توان محل انتقال گاز 
شــد به عبارتی روســیه به دریای گرم دسترسی ندارد و ما در کنار دریای عمان و خلیج فارس واقع 
شــده ایم و می توانیم ظرفیت چابهار را فعال کرده و گاز را ســوآپ کنیم و فعال شدن امکانات ال ان 
جی را در دســتور کار قرار دهیم ما باید جز ١٠ کشــور اول صادرکننده گاز باشیم و چرا از موقعیتی 

که داریم استفاده نکنیم.

سند ملی امنیت غذایی محور چهارمین جلسه گفت وگوی آبی
چهارمین جلسه گفت وگوهای آبی با موضوع سند ملی امنیت غذایی در مدیریت 

منابع آب ایران برگزار خواهد شد.
اسناد سیاستی و قوانین مترقی در زمینه مدیریت منابع آب و کشاورزی همواره با 

این خطر مواجه هستند که روی کاغذ بمانند و به مرحله اجرا نرسند.
جالب آنکه یکی از ضعف های جدی که در زمینه مدیریت این منابع در کشورهای 
در حال توسعه مطرح بوده این است که این کشورها قوانین و اسناد بالادستی بسیار 

خوبی دارند، اما در اجرای آن با مشکل مواجه هستند.
یکی از این اســناد مترقی که به همت وزارت جهاد کشــاورزی و پس از مطالعات 
تیم های کارشناســی و دانشــگاهی تدوین و در نهایت در تیرماه سال ١۴٠۲ از سوی 

شورای عالی انقلاب فرهنگی ابلاغ شد، »سند ملی امنیت غذایی« است.
هدفگذاری این سند در تامین امنیت غذایی همزمان با کاهش فشار بر منابع آب 
شدید منابع آب سطحی و زیرزمینی دست و پنجه نرم می کند.کشور، نوید پایداری سرزمینی را می دهد که هم اکنون با پیامدهای سوء ناشی از افت 

وزارت نیرو به بهانه گذشت یک سال از ابلاغ این سند در نظر دارد چهارمین نشست 
از مجموعه نشست های "گفتگوهای آبی" را که تا کنون سه نشست آن برگزار شده است، 
به این موضوع اختصاص دهد.هدف و کارکرد این نشســت ها عمدتاً تعامل با نخبگان 
جامعه در محورهای آب، توسعه و محیط زیست، به اشتراک گذاری تجارب و دانش آبی 
بین بدنه وزارت نیرو و جامعه نخبگان، و در نهایت مشارکت گروداران در اصلاح امور 

و برنامه ها و افزایش اعتماد بین وزارت نیرو و جامعه نخبگان است.
در این ســه نشســت که عموماً با دعوت از نمایندگان جامعه دانشگاهی، جامعه 
مدنی و کنشگران محیط زیستی، بخش خصوصی و تشکل های بهره برداران به میزبانی 
سخنگوی صنعت آب برگزار شده و با حضور و استقبال وسیع علاقه مندان و مخاطبان 
مختلف مواجه بوده است، موضوعاتی شامل طرح های انتقال آب دریا، مدیریت توامان 
آب و برق در آب زیرزمینی، و مشارکت بهره برداران آب در مدیریت و حفاظت منابع 

آب به معرض گفتگو گذاشته شده است.

نقشه راه آب در افق ۱۴۲۰ نیاز آبی ۵۰ میلیون شغل را تأمین می کند
سخنگوی صنعت آب کشور گفت: بر اساس نقشه راه آب در افق 
١۴۲٠ در مجموع نیاز آبی بیش از ۵٠ میلیون شغل در بخش های 

خدمات، صنعت و کشاورزی تأمین می شود.
به گزارش از وزارت نیرو، عیســی بزرگ زاده، نقشه راه آب را 
نقشه رفع ناترازی های آب دانست و افزود: نقشه راه آب، نقشه ای 
اســت که تضمین می کند محدودیــت آب در آینده تبدیل به 

گلوگاه توسعه نشود.
وی ادامــه داد: ایــن نقشــه معیــن می کند در هــر یک از 
زیربخش های تأمین و مصرف در چه وضعیتی قرار داریم، در این 

راه به کجا خواهیم رسید و گام های میانی مسیر چه هستند.سخنگوی صنعت آب خاطرنشان کرد: در افق نقشه راه آب نسبت به 
وضعیت موجود، حجم اقتصاد می تواند در بخش خدمات ۲.۶ برابر، در بخش صنعت ۲.۲ برابر و در بخش کشاورزی ١.۷ برابر شود.

بزرگ زاده گفت: همچنین، نیاز آب بخش صنعت به میزان ۴۵ درصد از طریق منابع آب متعارف و ۵۵ درصد از طریق منابع 
آبی نامتعارف شامل آب دریا و پساب تأمین خواهد شد و بهره برداری از آب دریا به بیش از ۵ برابر ارتقا پیدا می کند.

وی افــزود: کاهش نســبت مصارف به منابــع آب تجدیدپذیر از میزان 9٠ درصد به ۶۵ درصد و همچنین افزایش ســهم 
محیط زیست از ١٠.۷ میلیارد مترمکعب در سال به حدود ۳ برابر، از جمله نتایج و رویکردهای قابل توجه نقشه راه آب است.

ســخنگوی صنعت آب کشــور ادامه داد: مطابق با نتایج نقشه راه آب کشور در افق ١۴۲٠ در مقایسه با شرایط فعلی، حجم 
آب شــرب و بهداشــت از 9 میلیارد مترمکعب به ١۳.۵ میلیارد مترمکعب، حجم آب صنعت از ۳.۷ میلیارد مترمکعب به ۷.۸ 
میلیارد مترمکعب و حجم آب کشــاورزی مطابق با ســند دانش بنیان امنیت غذایی از ۸۲ میلیارد مترمکعب به ۵١.۵ میلیارد 

مترمکعب خواهد رسید.
بزرگ زاده خاطرنشان کرد: نقشه راه آب تلاش دارد توسعه پایدار و حفظ حقوق بین نسلی را برای آحاد جامعه و زیست مندان 
کشور نهادینه کند. همچنین در نقشه راه آب، برنامه باز توزیع منابع محدود آبی میان مصرف کنندگان مختلف یا تعیین سهم 
هر مصرف کننده از ســبد تولید آب اعم از متعارف و نامتعارف اســت.وی گفت: مراد از ترسیم نقشه راه، اطمینان از تأمین آب 
اجتماعی - آن بخش از آب که در نقش کالایی اجتماعی است و به کار تأمین نیازهای پایه چون شرب، بهداشت و محیط زیست 
می آید و هدایت آب اقتصادی )منظور آبی است که در اقتصاد جامعه نقش آفرینی می کند( به سوی حوزه های پیشران توسعه است.

ســخنگوی صنعت آب کشــور با بیان اینکه موضــوع آب همواره در صدر مخاطرات جهانی قــرار دارد، گفت: بروز و تداوم 
خشکسالی ها، کاهش میزان بارش ها و به تبع آن میزان رواناب ها، افت قابل ملاحظه منابع آب زیرزمینی، فرونشست و همچنین 

خشک شدن بسیاری از تالاب ها، مصادیق بارزی از بروز بحران های شدید آبی در سرتاسر دنیا است.

آمار منتشرشــده در گزارش مــرور آماری انرژی جهان که از 
سوی مؤسسه انگلیسی IE منتشر شده نشان می دهد ایران رتبه 
دو جهان در افزایش میزان تولید نفت خود در ســال گذشته را 

کسب کرده است.
 در گزارش مرور آماری انرژی جهان که از ســوی مؤسســه 
انگلیســی IE منتشر شده نشان می دهد ایران رتبه دو جهان در 
افزایش میزان تولید نفت خود در سال گذشته را کسب کرده است.

تولید نفت خام و میعانات ایران در سال ۲٠۲۳ با رشد ١9 درصدی 
 نسبت سال قبل از آن مواجه شده و به ۳ میلیون و 9۴٠ هزار بشکه در روز 
رســیده است. ایران در ســال پیش از آن ۳ میلیون و ۳۳١ هزار 

بشکه در روز نفت تولید کرده بود.
رشد ١9 درصدی تولید نفت خام و میعانات ایران در سال ۲٠۲۳ که با وجود تداوم تحریم های غیرقانونی آمریکا به دست آمده 
است بیش از ١۳ برابر متوسط رشد تولید نفت دنیا در این سال بوده است. کل تولید نفت خام و میعانات دنیا در سال ۲٠۲۳ با 

رشد ١.۴ نسبت به سال قبل از آن به ۸۲ میلیون و ۶۳۶ هزار بشکه در روز رسیده است.
بر این اساس، ایران رکورددار رشد تولید نفت در میان تولیدکنندگان بزرگ نفت طی سال میلادی گذشته بوده است. در واقع 
بیشتر تولیدکنندگان نفت در این سال نه تنها رشد تولید نداشته اند بلکه با کاهش تولید مواجه شده اند. برای مثال تولید نفت 
خام و میعانات عربستان در سال ۲٠۲۳ کاهش ۸.۶ درصدی پیدا کرده است. تولید نفت عراق در این سال ۳.9 درصد، کویت ۴.۳ 

درصد، عمان ١.۵ درصد، امارات ۳.۴ درصد، الجزایر ۳.۴ درصد، و روسیه ١.١ درصد کاهش داشته است.
از جمله کشــورهای مهمی که افزایش تولید داشــته اند نیز می توان به کانادا با رشــد ١.۴ درصد، آمریکا با رشد ۸.۵ درصد، 

آرژانتین با رشد ١۳.۸ درصد و چین با رشد ۲.١ درصد اشاره کرد.
کشــور گویان در ســال ۲٠۲۳ رشد ۴٠.۸ درصدی در تولید نفت خود داشته و در رتبه نخست جهان از این نظر قرار گرفته 

هرچند تولید نفت این کشور فقط ۳9١ هزار بشکه در روز بوده است.

   ایران هفتمین تولیدکننده بزرگ نفت دنیا
بر اساس این گزارش ایران هفتمین تولیدکننده بزرگ نفت خام و میعانات دنیا طی سال میلادی گذشته بوده و ۴.۸ درصد از 
کل نفت خام و میعانات تولیدی دنیا مربوط به ایران بوده است. آمریکا با سهم ١۵.۶ درصدی بزرگترین تولیدکننده در دنیا بوده و 
 روسیه با ١۲.۸ درصد، عربستان با ١١.۶ درصد، کانادا با ۶ درصد، عراق با ۵.۲ درصد، و چین با ۵.١ درصد به ترتیب در رتبه های دوم

 تا ششم و قبل از ایران قرار گرفته اند.

ایران دومین کشور در افزایش تولید نفت در جهان

مشارکت ۱۰ سرمایه گذار برای ساخت ۱۵۷۰ مگاوات نیروگاه بادی در ۴ استان
معاون فنی و مهندسی سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران )ساتبا( 
از برگزاری مناقصه عمومی ســاخت نیروگاه های بادی به ظرفیت ١9۷٠ مگاوات خبر 
داد و گفت: از ۳۴ ساختگاه در نظر گرفته شده برای مناقصه، سرمایه گذاران منتخب 

١۵۷٠ مگاوات نیروگاه بادی در ۲۶ ساختگاه مشخص شدند.
به گزارش از وزارت نیرو، علیرضا پرنده مطلق، اســتقبال سرمایه گذاران از مناقصه 
واگذاری ساخت نیروگاه های بادی را چشمگیر دانست و خاطرنشان کرد: سرمایه گذار 
برای ۸ ســاختگاه باقی مانده به ظرفیت ۴٠٠ مگاوات بــا برگزاری مناقصه در آینده 

نزدیک مشخص می شود.
وی با بیان اینکه تنها یکی از ساختگاه های ۵٠ مگاواتی در این مناقصه در "سربیشه" 
پیشنهاددهنده ای نداشت، افزود: در مجموع برای ۳۳ ساختگاه از سوی سرمایه گذاران 

پیشنهادهایی ارائه شد.
به گفته معاون فنی و مهندسی ساتبا، استان خراسان رضوی با ظرفیت ۷۲٠ مگاوات 
در ١۴ ساختگاه بیشترین ظرفیت برای ساخت نیروگاه های بادی را در این مناقصه به 

خود اختصاص داد که همه این ظرفیت توسط سرمایه گذاران، انتخاب و واگذار شد.
پرنده مطلق با اشاره به نحوه واگذاری ظرفیت ۶۵٠ مگاوات در ١٠ ساختگاه سیستان 
و بلوچســتان، ادامه داد: در این مناقصه برای ظرفیت ۵٠٠ مگاوات در ۵ ساختگاه در 
"میل نادر" توسط یک شرکت و ظرفیت ۵٠ مگاوات توسط سه شرکت، پیشنهاد وجود 

داشت و البته سرمایه گذاران منتخب در این مناقصه برنده شدند.
وی گفت: همچنین برای دو ســاختگاه در "رامشار" با ظرفیت هرکدام ۵٠ مگاوات 
پیشنهاد وجود داشت؛ اما به دلیل تکمیل ظرفیت شرکت پیشنهاددهنده، پاکت این 

سرمایه گذار باز نشد و در نهایت برنده ای نداشت.
این مقام مسئول ادامه داد: در خراسان جنوبی 9 ساختگاه به ظرفیت ۵۵٠ مگاوات 
در مناقصه شرکت داده شده بود که از این میزان ۳٠٠ مگاوات برنده نداشت. قزوین نیز 

با یک ساختگاه به ظرفیت ۵٠ مگاوات در این مناقصه شرکت داده شد که برنده داشت.
معاون فنی و مهندسی ساتبا با اشاره با اینکه ١٠ شرکت بخش خصوصی هرکدام 
حداقل در یک ساختگاه در این مناقصه برنده شدند، گفت: در مجموع بیشترین ظرفیت 
واگذار شده متعلق به یک شرکت در میل نادر با ظرفیت ۵٠٠ مگاوات و یک شرکت 
با ظرفیت ۵٠٠ مگاوات به تفکیک ۲۵٠ مگاوات در خراســان رضوی و ۲۵٠ مگاوات 

در خراسان جنوبی است.
پرنده مطلق افزود: همچنین یک شرکت با ظرفیت ١۲٠ مگاوات در دو ساختگاه در 
خواف و یک ساختگاه در میل نادر، یک شرکت با دو ظرفیت ۵٠ مگاواتی در تاکستان 
و خواف، یک شرکت با دو ظرفیت ۵٠ مگاواتی در خواف، یک شرکت با ظرفیت ۷٠ 
مگاوات در خواف، دو شرکت با ظرفیت هر یک ۵٠ مگاوات در خواف، یک شرکت با 
ساختگاه ۵٠ مگاوات در خواف و ١٠ مگاوات در میل نادر و یک شرکت با ظرفیت ۲٠ 

مگاوات در میل از دیگر برندگان مناقصه بودند.
وی ابراز امیدواری کرد: شرکت ها هر چه زودتر به احداث نیروگاه ها بپردازند و شاهد 

بهره وری و مزایای نیروگاه های بادی در آینده نزدیک باشیم.
بازگشایی پاکت مناقصه عمومی ساخت نیروگاه های بادی به ظرفیت ١9۷٠ مگاوات 
در چهار استان خراسان رضوی، خراسان جنوبی، سیستان و بلوچستان و قزوین. روز 

یکشنبه ۳ تیر ١۴٠۳ در محل سالن مطهری ساتبا انجام شد.
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 مدیرکل صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: با تلاش صنعتگران و حمایت دستگاه های اجرایی، امسال شاهد بهره برداری مستمر واحدهای صنعتی بزرگ، متوسط و کوچک در قم خواهیم 
بود و این موضوع نقش مهمی در افزایش فرصت های شغلی و توسعه اقتصاد استان خواهد داشت.

اکبر ابدالی، بیان داشــت: افتتاح و بهره برداری از هر کدام از این طرح های تولیدی، جهشــی برای صنعت اســتان است و این روند رو به رشد فعالیت های تولیدی در قم، علاوه بر ایجاد 
فرصت های شغلی متعدد، افزایش میزان صادرات و درآمدزایی ارزی استان را در پی خواهد داشت.

وی افزود: حمایت از تولیدکنندگان و سرمایه گذاران در قم به عنوان یک اولویت مهم پیش روی مسئولان استان است و در همین ارتباط جلسه های ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در 
قم به صورت مستمر و هفتگی تشکیل و به مسائل و مشکلات بهره برداران واحدهای صنعتی و تولیدی در حوزه های مختلف تامین مالی، بانکی، بیمه، مالیات و سایر بخش های زیرساختی 

رسیدگی می شود.

قم امسال شاهد بهره برداری 
مستمر واحدهای صنعتی 

خواهد بود

تعاونی ها با شناسایی 
بازارهای هدف در 
کشورهای مختلف 

نقش مؤثری در توسعه 
صادرات غیرنفتی با 

عرضه محصولاتی 
همچون خرما، فرش، 

پسته، خاویار و 
زعفران به کشورهای 

دیگر داشته اند.

سارا ابراهیم نژاد |       اهتمام به بخش تعاون حلقه مفقوده و مغفول مانده ای بود که در دولت سیزدهم با احیای این بخش و با توجه به آن شاهد رشد 14 
درصدی صادرات تعاونی ها هستیم.
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ارزآوری 3.9 میلیارد دلاری بخش تعاون

آمارهای منتشــر شده از صادرات بیش از ۳.۹ میلیارد دلاری بخش 
تعــاون در حوزه تولیدات کشــاورزی و صنعتی کشــورمان حکایت از 
اقدامات مثبت دولت ســیزدهم در این بخش دارد؛ کارنامه درخشــانی 

که ثبت شده است.
تعاونی ها با شناسایی بازارهای هدف در کشورهای مختلف نقش مؤثری 
در توسعه صادرات غیرنفتی با عرضه محصولاتی همچون خرما، فرش، 

پسته، خاویار و زعفران به کشورهای دیگر داشته اند.
بر اساس آمارهای وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و اعلام گمرک 
ایران، صادرات بخش تعاون از ابتدای سال ۱۴۰۱ تا نیمه نخست ۱۴۰۲ 
بیش  از ۱.۷ میلیارد دلار بوده اســت که این آمار اکنون به ۳.۹ میلیارد 
دلار رسیده است ضمن اینکه صادرات غیرنفتی تعاونی ها در سال ۱۴۰۱ 

نسبت به سال ۱۴۰۰ نیز رشد ۲۰ درصدی داشته است.
با رونق تعاونی ها و تشــکیل و تکمیل زنجیره های صادرات تعاونی ها 
 اکنون آمارهای ثبت شــده نشــانگر رشــد این بخــش در حوزه های

 مختلف است.
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و اتاق تعاون ایران به عنوان متولی 
در بخش تعاون در راستای توسعه و تقویت تعاونی های صادراتی اقدامات 
مختلفی از جمله راه اندازی شــورای صادرات بخش تعاون، شناســایی 
مشکلات تعاونی ها و رفع موانع، احیای تعاونی های راکد، ارائه مشوق های 
صادراتــی و مالیاتی به تعاونگران و امضای تفاهمنامه ای با گمرک ایران 
انجام داده است. پیش از دولت سیزدهم به خاطر محدودیت ها، تشدید 
تحریم ها و عدم توجه بــه این بخش، صادرات ایران از طریق تعاونی ها 
تنها به مقصد ۵ کشور دنیا صورت می گرفت که با تلاش و همت بالای 
تعاونگران و تسهیل گری در این عرصه اکنون شاهد صادرات محصولات 

و کالاها با تنوع و گستردگی به بیش از ۱۲ کشور دنیا هستیم.
همراهی دولت با تعاونگران منجر شــده است تا تعاونگران با معرفی 
دستاوردهای خود و ادغام تعاونی های هم رشته و شبکه سازی در بازارهای 
جهانــی حضور پیدا کننــد و خود را به جهان عرضه کنند هر چند این 

  افزایــش 13 درصدی مصرف ســوخت 
هواپیمایی در استان اردبیل 

اردبیل-اسدالله فولادی - خبرنگار آوای اقتصاد:
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
اردبیــل از افزایش ۱۳ درصدی مصرف ســوخت 

هواپیمایی در استان اردبیل خبر داد.
سید حجت مدنی، مدیر شرکت ملی پخش فرآورده 
های نفتــی منطقه اردبیل ضمن اعــلام خبر فوق 
گفت: سال گذشته مقدار سه میلیون ۲۳8 هزار لیتر 
سوخت هواپیمایی در سطح استان به فروش رسیده 
که نشان از افزایش ۱۳ درصدی مصرف این فرآورده 

در مقایسه با سال ۱۴۰۱ دارد. 
وی افزود: آمار تعداد پرواز ها از یک هزار و ۹۴ فروند 
در سال ۴۰۱ به یک هزار و ۲۲۲ پرواز در سال ۴۰۲ 

افزایش یافته است.
مدیر منطقه اردبیل عملکرد شرکت در امر سوخت 
رســانی را مطلوب ارزیابی کرد، گفت: با مقایســه 
مصرف سوخت هواپیمایی در سال گذشته نسبت 
به  سال ۱۴۰۱، آمار بیانگر افزایش ۱۲ درصدی در 

تعداد پروازها می باشد.
او اضافه کرد : سوخت رسانی به ناوگان هواپیمایی از 
مسئولیتهای حساس و استراتژیک شرکت محسوب 
شده و می بایست با دقت و نظارت جدی در دستور 

کار قرار گیرد.
فرودگاه بین المللی اردبیل در ۱۵ کیلومتری شهر 

اردبیل و در جاده اردبیل به آستارا واقع شده است .

  رشــد 3۶ درصدی صــادرات از گمرکات 
خوزستان

 ناظر گمرکات خوزستان گفت: یک میلیارد و 8۵۴ 
میلیون دلار صادرات غیرنفتی طی سه ماهه امسال 
از گمرکات استان انجام شــده که نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته رشد ۳۶ درصدی داشته است.
بهروز قره بیگی بیان کرد: میزان صادرات انجام شده 
پنج میلیون و ۷8۶ هزار تن است که از نظر وزنی نیز 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۳ درصد رشد 
را نشان می دهد.وی گفت: میزان واردات در مدت 
یاد شده نیز سه میلیون و ۹۳۴ هزار تن به ارزش ۲ 
میلیارد و ۱۴۰ میلیون دلار است که به لحاظ وزنی 

۱۶ درصد و ارزشی ۱۱ درصد رشد داشته است.

موضوع در دولت های گذشــته مورد بی مهری قرار گرفته بود اما در دولت سیزدهم 
این دستاوردها ثبت شده است.

تعاونی هــا با مدل های اقتصادی تاب آوری، انعطاف پذیری و قابلیت رقابت پذیری 
و حمایت هــای صورت گرفته اقدام بــه صادرات غیرنفتی کرده اند که ثمره آن برای 

کشور ارزآوری بوده است. 
بر اســاس اسناد بالادســتی و اصول ۴۳ و ۴۴ قانون اساسی، بخش تعاون یکی 
از بخش های مهم اقتصادی اســت که با وجود ظرفیت های اقتصادی و اجتماعی و 
اعتماد مردم به این بخش ســهم تعاون از ۷ درصد به سهم ۲۵ درصدی هدفگذاری 
شده و با احیای سند توسعه تعاون قدم های مثبتی در این عرصه برداشته شده است.

 اختصاص 8 هزار میلیارد تومان برای رونق تعاونی ها
در دولت ســیزدهم با تقویت منابع مالی و تســهیلاتی بخش تعاون، تفاهمنامه 
هشــت هزار میلیارد تومانی بین معاونت تعاون وزارت تعاون، بانک توسعه تعاون و 
صندوق ضمانت ســرمایه گذاری امضا شده است که مبلغ آن نسبت به سال گذشته 

۱۰۶ درصد رشد داشته است.
با توجه به اختصاص ســهم ویژه بخش تعاون در تصویب دستورالعمل تسهیلات 
تبصره ۱8 و تبصره ۲ سال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳، بانک ها و دستگاه های اجرایی مکلفند 
حداقل ۱۰ درصد و تا سقف ۲۵ درصد منابع تسهیلاتی را به بخش تعاون اختصاص 
دهند و به همین منظور امســال حداقل ۱۰ هزار میلیارد تومان و حداکثر ۳۵ هزار 

میلیارد تومان به منابع و تسهیلات بخش تعاون افزوده خواهد شد.
صندوق ضمانت ســرمایه گذاری بخش تعاون در ســال ۱۳88 با هدف تسهیل 
ضمانت ها در کســب و کارهای خرد و کوچک راه اندازی شــد. طبق اساسنامه ۷۰ 
درصد از منابع این صندوق سهم شرکت های تعاونی و مابقی آن سهم افراد حقیقی و 
حقوقی غیر تعاونی هاست که ضامن آنها نزد بانک ها برای دریافت تسهیلات می شود.

 صدور 42 درصد ضمانتنامه های سرمایه گذاری به بخش تعاون
صندوق ضمانت سرمایه گذاری بخش تعاون در راستای تسهیل ضمانت ها در کسب 
و کارهای خرد و کوچک و تسهیلات بانکی در دولت سیزدهم اعلام کرده است که 
۴۲ درصد از ضمانت نامه هایی که توسط صندوق صادر شده، در دولت سیزدهم اتفاق 
افتاده اســت و مربوط به بخش تعاون اســت به گونه ای که در طول عمر ۱۴ ســاله 
این صندوق بیش از ۳۵ هزار میلیارد ریال تســهیلات و ضمانتنامه به فعالان بخش 

تعاون اعطا شده است.
طبق گزارش این صندوق، در سال ۱۴۰۲ بیش از ۷۲۹ میلیارد تومان ضمانتنامه 
برای تعاونی ها صادر شــده اســت که از رشد ۹۷ درصدی به لحاظ ارزش و رشد ۷۶ 

درصدی به لحاظ تعداد پرونده برخوردار بوده است.
همچنین طراحی یک بســته خدمات تخصصی ویــژه تعاونی های صادرات گرا از 

مهم ترین دستاوردهای این صندوق به تعاونگران است.
بر اســاس آخرین آمارها، در حال حاضر ۱۰۴ هــزار تعاونی فعال در بخش های 
مختلف در کشــور فعالند. این تعاونی ها با سرمایه گذاری ۳ هزا رو۳۱۰ میلیارد ریال 
و عضویــت بیش از ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر بــرای بیش از ۲ میلیون نفر فرصت 

شغلی ایجاد کرده اند.
همچنین بررســی وضعیت تعاونی ها نشان می دهد که ۵۵ درصد از تعاونی های 
کشور در بخش تولیدی اعم از صنعت و کشاورزی و ۴۵ درصد دیگر در بخش توزیع و 
خدمات فعالیت دارند. سهم بخش مسکن از تعاونی ها ۱۰ درصد، سهم بخش کشاورزی 
۲۴ درصد، سهم بخش صنعت ۱8 درصد و سهم بخش خدمات ۲۵.۵ درصد است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1403/04/10
شماره : 1664
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در خبرها آمده که باشگاه استقلال نامه ای به باشگاه شباب الاهلی امارات ارسال کرده و در این نامه خواستار جذب مهدی قایدی شده است! این خبر آنجا زیر سؤال می رود که می بینیم 
باشگاه استقلال پیش تر در برآورد مالی خود به این نتیجه رسید که جذب قایدی رقمی حدود 250 میلیارد تومان برایش هزینه در پی خواهد داشت.
 حال حتی اگر تصور کنیم باشگاه استقلال از طرقی این مبلغ را تأمین کرده و بتواند از راهی به این پول دست یابد، مشکل دیگری در پیش است.

 اخیراً قایدی با مشکلاتی مواجه شده که اگر به ایران بیاید، نمی تواند از کشور خارج شود. درباره اینکه قایدی چه مشکلی دارد، روایت های متعددی نقل شده اما تازه ترین خبرهایی که 
ایران ورزشی به دست آورده، این است که مشکل قایدی مربوط به مسائل خانوادگی خودش نیست.

 به هرحال اگر همه این مسائل را هم در بازگشت قایدی به ایران دخیل ندانیم، بحث تأمین دستمزد او مطرح است که باشگاه استقلال با توجه به حجم عظیم بدهی ها و مشکلات مالی 
که در سال های اخیر با آن دست و پنجه نرم کرده، قطعاً قادر به پرداخت این میزان دستمزد برای قایدی نیست.

نامه نگاری بی نتیجه 
 استقلال با 
شباب الاهلی

سهتفنگدارسرخبرنمیگردند

ورزش 

مسعود مدیحی طامه     |    به نظر می رسد مدیران باشگاه پرسپولیس از تمدید قرارداد با برخی ستاره های این تیم ناامید شده اند.با وجود تمدید 
قرارداد باشگاه پرسپولیس با مرتضی پورعلی گنجی، وحید امیری و سروش رفیعی که این آخری احتمالاً شنبه قراردادش را رسمی خواهد کرد اما 

تکلیف هفت بازیکن دیگری که قراردادشان با این باشگاه به پایان رسیده هنوز مشخص نیست.

هوادار پای شجاعی می ماند
حرف وحدیث های درباره واگذاری امتیاز هوادار وجود داشت و 
گفته می شد که مالک این تیم قصد دارد امتیاز تیمش را واگذار کند و 
 به همین جهت بحث انتقال این تیم تهرانی نیز وجود داشت و از برخی

 شهرها نیز برای میزبانی از هوادار نام برده می شد.
 اما در نهایت این حرف ها در حد همان شایعه باقی ماندند و 
هوادار با شرایط گذشته به کارش در تهران و در لیگ برتر ادامه 
خواهد داد. این تیم که کارش را در بیست وســومین دوره لیگ 
برتر با محمود فکری شروع کرده بود، خیلی زود روی نیمکتش 
تغییراتی ایجاد نمود و هدایت هوادار به مسعود شجاعی، ملی پوش 

سابق کشورمان رسید. 
هوادار بعداز حضور شجاعی توانست نتایج نسبتاً خوبی کسب کند و در نهایت توانست با 29 امتیاز در رده سیزدهم جدول 

به کارش پایان دهد. 
هر چند این تیم در هفته های پایانی نتایج بسیار بدی کسب کرد و از 5 بازی پایانی فقط یک امتیاز کسب کرد و این عملکرد 
بدی برای شجاعی و تیمش بود. اما حالا بحث بر سر حضور مجدد شجاعی روی نیمکت هوادار است. آن طور که شنیده می شود، 
مدیران باشگاه هوادار قصد دارند شجاعی را روی نیمکت حفظ کنند و از این مربی برای فصل بعدی رقابت ها هم استفاده نمایند.

 هرچند مدیران این باشــگاه در خصوص نتایج هفته های پایانی نگرانی داشــته و با شجاعی صحبت کرده اند که این نتایج 
تکرار نشود. هوادار باوجود سابقه کمی که در فوتبال دارد، هزینه های زیادی در این ورزش کرده و از مجموعه بسیار خوبی در 
غرب تهران استفاده می کند. مسعود شجاعی در بازی های آخر لیگ نتایج  خوبی نگرفت هر چند در بازهای آخر از بازیکنان 

جوان استفاده کرد. 

 با اعلام آمادگی واگذاری امتیاز باشگاه نساجی مازندران توسط 
رضا حدادیان مالک این باشگاه، موجی از استرس و نگرانی شهر 
قائم شهر و دوستداران این تیم ریشه دار شمالی را فرا گرفت هرچند 
این اتفاق، واکنش سریع و جدی یوسف نوری، استاندار مازندران 
را در پی داشــت اما هنوز هم وضعیت نساجی برای فصل آینده 

مشخص نشده است.
 شنیده ها حاکی از آن است که سرمربی این باشگاه به بازیکنانش 
اعلام کرده اگر حدادیان نباشد، من هم نیستم و همین موضوع 
بازیکنان این تیم را در بلاتکلیفی قرار داده؛ انبوهی از بازیکنان این 

تیم هم با توجه به نامشخص بودن وضعیت نساجی برای فصل آینده تصمیم به جدایی از تیم شهر خسته گرفته اند. از آنجایی که 
نساجی در سالیان اخیر به عنوان یک تیم خصوصی همیشه سعی کرده با یک تیم اقتصادی و ارزان قیمت راهی لیگ برتر شود، 
با جدایی بازیکنانش، با توجه به قیمت های عجیب در بازار امسال احتمالاً برای پیدا کردن جانشین های آنها هم دچار مشکلات 

اقتصادی فراوانی خواهد شد.
 ضمن اینکه جابه جایی زیادی که این تیم در فصل گذشته داشت، نساجی را تا هفته های پایانی در جمع تیم های مدعی سقوط 
قرار داده بود. براساس آخرین اخبار قرار است با دستور ویژه استاندار جهت رفع مشکلات و دغدغه های مدیران و مالک باشگاه، 
جلسه ای فوری با حضور تمامی دستگاه های مرتبط برگزار شود و در خصوص رفع ایرادات و مشکلات موجود تصمیم گیری شود.

 با این حال هنوز سرنوشــت نســاجی برای فصل آینده نامشــخص اســت، زمان آغاز تمرینات به بازیکنان اعلام نشــده 
 و رونــد تمدیدی هــا خرید هــای جدید هم عملًا کان لم یکن اســت و این موضوع قطعــاً روی نتایج این تیــم در فصل آینده 

تأثیر گذار خواهد بود.

نساجی بلاتکلیف ترین تیم لیگ بیست وچهارم

زنگ خطر برای نقل وانتقالات

توصیه به سرمربی استقلال برای فصل آینده

افزایش سه برابری قراردادهای فوتبال نسبت به سال گذشته و عقد قرارداد دلاری 
با وجود ممنوعیت، یک زنگ خطر برای فوتبال ایران اســت که نهادهای نظارتی و 

فدراسیون فوتبال باید آن را جدی بگیرند.
 در روزهای داغی که رقابت های یورو و کوپا آمریکا، فرصت ســرخاراندن برای 
هواداران فوتبال نگذاشــته است، فصل نقل وانتقالات لیگ برتر ایران هم کم کم در 
حال داغ شــدن است و گمانه زنی ها درباره برخی بازیکنان اسم و رسم دار تیم های 
بزرگ بالا گرفته اســت. مانند تمام چند فصل اخیر امسال هم، شنیده های زیادی 
درباره پیشنهادات نجومی برخی بازیکنان به گوش می رسد که رقم های چندبرابری 

را نسبت به فصل گذشته روی میز مدیران باشگاه گذاشته اند.
این در حالی است که یکی از چالش های باشگاه ها وفدراسیون فوتبال که وعده 
کنترل و نظارت آن داده شــده بود، جلوگیری از پرداخت های بی ضابطه و بیش از 
اندازه به بازیکنان بود، آن هم توســط باشگاه های دولتی که بودجه عمومی کشور 

استفاده می کنند.
با این حال نگاهی به ارقام پیشــنهادهای مطرح شــده باشگاه ها و بازیکنان به 
یکدیگر، حاکی از آن است که قوانین دستوری فدراسیون فوتبال برای افزایش منطقی 
قراردادها نتیجه ای در برنداشته است و برخی از بازیکنان تیم های مطرح، نسبت به 

فصل گذشته خواهان افزایش حداقل سه برابری قراردادشان شده اند.
البته چنین افزایش بدون ضابطه ای تنها مختص پرسپولیس و استقلال نیست و 
حتی برخی تیم های دیگر مانند یک باشگاه صنعتی با پیشنهادهایی به مراتب بالاتر 
و با دست پر وارد فصل نقل و انتقالات شده اند تا سقف ۴5 میلیاردی باشگاهی مانند 

پرسپولیس، تبدیل به کف قراردادهای این باشگاه ها شود.
افزایش بدون ضابطه قراردادها بار دیگر ثابت کرد که برای کنترل رقم های بدون 

ضابطه ای که این روزها شنیده می شود، نسخه های فدراسیون فوتبال و برای کاهش 
رقم قرارداد بازیکنان، تنها روی کاغذ مانده است و در عمل خبری از تاثیراتی که باید 
داشته باشد، نیست و بدون توجه به هشدارهایی که نسبت به حیف و میل بودجه 
عمومی کشــور به مدیران باشــگاه های دولتی داده شده بود، آنها با توجه به اینکه 
نسبت به هزینه های هنگفتی که انجام می دهند، مورد حساب کشی قرار نمی گیرند، 

ابایی از تحمیل هزینه های چندبرابری نسبت به فصل قبل ندارند.
این در حالی اســت که با توجه به واگذاری اســتقلال و پرسپولیس به نهادهای 
غیردولتی، تصور می شــد که هزینه  این تیم ها کنترل شده تر باشد، با این وجود به 
نظر می رسد که در بر همان پاشنه سابق می چرخد و قراردادهای ۱5 میلیاردی سال 
گذشــته برای سال جدید تبدیل به حداقل ۴5 میلیارد شده است. البته همان طور 
که رقم ۴5 میلیاردی امســال در ظاهر است و قرارداد اصلی حتی بالاتر از این رقم 

هم بسته می  شود، سال گذشته هم رقم اعلام شده ۱5 میلیاردی تنها برای تنظیم 
ســقف قرارداد بسته می شد و رقم واقعی بازیکنان اسم و رسم دار پرسپولیس بالاتر 

از این بسته شد.
البته افزایش نجومی قراردادها تنها چالش فصل نقل و انتقالات نیست و شنیده 
می شود با وجود ممنوعیت قرارداد دلاری، تیم هایی مانند تراکتور و سپاهان با پیشنهاد 
قرارداد دلاری به دنبال جذب بازیکن هستند. به عنوان نمونه باشگاه تراکتور با یک 
پیشنهاد یک میلیون دلاری که 500 هزار دلار آن نقدا پرداخت کرده است، با مهدی 

ترابی قرارداد امضا کرده است!
این در حالی است که قرارداد دلاری با توجه به ممنوعیت که فدراسیون فوتبال در 
نظر گرفته است، تخلف است، با این حال باشگاه ها بدون توجه به دستورالعمل هایی 
که فدراســیون فوتبال وضع کرده اســت، ابایی از دادن پیشنهاد ارزی و دلاری به 

بازیکنان موردنظرشان ندارند.
افزایش بی ضابطه قراردادها که در تیمی مانند پرسپولیس با توجه به وصل شدن 
به منابع بانکی و پیشــنهادهای دلاری، در بهم ریختن فضای نقل و انتقالات نقش 
تاثیرگذاری دارد و ســبب می شود کنترل این بازار که بودجه قراردادهای بازیکنان 
آن از بودجه عمومی کشور پرداخت می شود، غیرممکن شود. چنین شرایطی علاوه 
بر حیف و میل بودجه  های دولتی و عمومی کشــور، زمینه بیشتری برای فساد در 

فوتبال فراهم می کند.
در چنین شــرایطی از وزارت ورزش، فدراسیون فوتبال و البته نهادهای نظارتی 
انتظــار می رود با وضع قوانین بازدارنــده و برخورد با تخلفاتی که صورت می گیرد، 
مانند قبل، اجازه دست اندازی و سوء استفاده بیشتر فوتبال از بودجه عمومی کشور 

را ندهند و قاطعانه با متخلفان برخورد کنند.

کارشناس فوتبال با تاکید بر این که نهادهای نظارتی باید فساد در این رشته را 
تا رســیدن به شــرایط پاک ادامه دهند گفت: اگر در حین رسیدگی به این پرونده 
تخلف تیم ها ثابت شد باید سقوط کنند.ستار همدانی و در وضعیت استقلال برای 
شــروع فصل جدید گفت: اســتقلال لیگ بیست و سوم را با حاشیه شروع کرد و با 
آن به پایان رساند. شاید اگر اتفاقات غیر فوتبالی و اشتباهات کمرشکن داوری نبود 
آبی ها جام را بالای سر می بردند اما هرچه بود تمام شد و استقلال با تمام مشکلات 
نایب قهرمان شد.وی تاکید کرد: حالا باید از تجربیات تلخ فصل پیش درس گرفته 
و خود را آماده شروع لیگ کند. استقلال برخلاف فصل پیش باید با آرامش کارها 
را پیش ببرد خصوصا در زمان نقل و انتقالات که می تواند حســاس ترین روزهای 
استقلال را تشکیل دهد. بنابراین باید با دقت و بدون عجله و بازار گرمی های موجود 

بهترین نفرات را جذب کرد تا بتواند با قدرت لیگ را شروع کند.
کارشــناس فوتبال در مورد نقاط ضعفی که فصل گذشته استقلال را به شدت 
اذیت کرد گفت: استقلال باید در سه جبهه مبارزه کند. لیگ داخلی ، مسابقات جام 

حذفی و لیگ نخبگان آسیا که همه آنها برای آبی پوشان مهم هستند و کادر فنی 
و بازیکنان نمی خواهند براحتی موفقیت در این سه جام را از دست بدهند. بنابراین 
باید نقاط ضعف پوشش داده شود و کادر فنی می داند که در کدام خطوط نیاز به 
بازیکنان جدید دارد.این کارشــناس فوتبال ادامه داد: آبی ها درون دروازه حسینی 
آمــاده را دارند و درون دروازه نگرانی ندارند ولی در خط دفاع نیاز به تقویت وجود 
دارد و باید ضعف های این نقطه حســاس برطرف شود تابه راحتی دروازه استقلال 
باز نشود   در خط هافبک استقلال کمبود زیادی را به چشم دید و مصدومیت مهدی 
پور کار را برای استقلال سخت تر کرد و نکونام باید دو هافبک طراح و پر انرژی را به 
خدمت بگیرد تا بتواند قدرت خط میانی تیمش را دو چندان کند و در خط حمله 
هم نیاز به مهاجم وجود دارد. یادمان باشــد بخشی از گل های فصل قبل استقلال 
را مدافعان و هافبک ها به ثمر رســاندند بنابراین باید یک یا دو مهاجم شاخص به 

استقلال اضافه شوند تا کمبود آبی ها در خط حمله برطرف شود .
وی در خصوص بحث فساد در فوتبال و بازداشت چند نفر در این خصوص تاکید 

کرد: اگر چه خوشــحال هستیم که مبارزه با فساد در فوتبال شکل تازه ای به خود 
گرفته و دستگاه های مختلف در پی ریشه کن کردن آن هستند اما این اتفاق باید 
خیلی زودتر رخ می داد. متاسفانه عده ای سودجو بخاطر منافع شخصی خود دست 
به کارهایی زده اند که پاکی فوتبال را زیر ســوال برده اند و شــرایطی را در جامعه 
بوجود آوردند که نام فوتبال را لکه دار کرده اند.بازیکن ســابق تیم ملی ایران ادامه 
داد: فوتبال یک ورزش زیبا و تماشاگر پسند است و طرفداران زیادی دارد پس برای 
اینکه همه از این ورزش جذاب لذت ببرند نهادهای نظارتی باید تا ریشه کن شدن 
این غده سرطانی ســکوت نکرده و تمام تلاش خود را به کار ببندند.در کشورهای 
صاحب فوتبال هم این اتفاقات رخ داد و دیدیم که مماشاتی وجود نداشت و حتی 
افراد دانه درشت دستگیر شدند. برخی تیم ها به لیگ های پایین تر سقوط کردند تا 
کاملا فساد در فوتبال آنها از بین رفت بنابراین بهتر است در فوتبال ما هم این اتفاق 
رخ دهد. مصلحت اندیشی نشود ، پارتی بازی صورت نگیرد و همه اتفاقات را بطور 

شفاف به مردم اطلاع دهند تا شاهد فوتبالی پاک در کشورمان باشیم.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1403/04/10
شماره : 1664

 مهاجم ســابق پرسپولیس در ترکیب 
منتخب هفته ژاپن 

 شــهاب زاهدی مهاجم ســابق تیــم فوتبال 
پرسپولیس موفق شد در ترکیب منتخب هفته جی 
لیگ ژاپن قرار بگیرد. تیم فوتبال آویسپا فوکوئوکا 
موفق شد در چارچوب هفته بیســتم رقابت های 
فوتبال جی لیگ ژاپن با نتیجه 2 بر یک یوکوهاما 
مارینوس را مغلوب کند و با ۳2 امتیاز در رتبه هفتم 
قرار بگیرد.شهاب زاهدی در ترکیب اصلی فوکوئوکا 
در این دیدار قرار داشت و موفق شد در دقیقه 20 با 
یک ضربه سر تماشــایی گل اول این تیم را به ثمر 
برســاند. او در دقیقه 5۸ جای خود را به ولینگتون 
داد.زاهدی در این دیدار ۶ ضربه به سمت چارچوب 
حریف نیز داشت و با این عملکرد موفق شد در ترکیب 
منتخب هفته ژاپن نیز قرار بگیرد. مهاجم سابق تیم 
فوتبال پرسپولیس تا به اینجا کار ۷ گل و 2 پاس گل 

در لیگ ژاپن در کارنامه خود دارد. 

  هواداران استقلال در فصل جدید انتظار 
قهرمانی دارند

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال، گفت: هواداران 
در فصل جدید انتظار موفقیت و قهرمانی از استقلال 
دارند.ارکان تیم نباید وارد حاشیه شده و تنها به 

دنبال تصاحب جام باشند.
بهــروز پرورش خواه پیشکســوت تیم فوتبال 
اســتقلال، اظهار داشت: اســتقلال در فصلی که 
گذشت در حالی نایب قهرمان شد که می توانست 
به جام قهرمانی دست یابد، اما برخی  حواشی مانع 

از تحقق این امر شد.
وی افزود: استقلال برای فصل جدید با مشکل 
و حاشیه خاصی روبه رو نیست. مسئولان باشگاه 
باید در سریع ترین زمان ممکن بازیکنان جدید و 
مد نظر کادر فنی را جذب کنند تا تیم قدرتمندی 
برای حضور در رویدادهای مختلف داشته باشیم.

پیشکسوت استقلال خاطرنشــان کرد: هواداران 
در فصل جدید انتظار قهرمانی از اســتقلال دارند 
و بازیکنان باید انتظارات را برآورده سازند. ارکان 
تیم نباید وارد حاشیه شده و تنها به دنبال تصاحب 

جام باشند.
نباید حاشیه  داشته باشیمپرورش خواه تصریح 
کرد: استقلال امسال در سه رویداد، لیگ نخبگان 
آســیا، لیگ برتر و جام حذفی حضور دارد و باید 
تیم قدرتمندی بسته شود.وی تاکید کرد: کادر فنی 
اســتقلال شناخت کاملی از این تیم دارد، آنها به 
خوبی می دانند این تیم در فصل گذشته چه نقاط 
ضعف و قدرتی داشت و بر اساس آن اقدام به جذب 
بازیکن و البته اعلام لیست ورود و خروج کرده اند.

بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: به عنوان 
یک پیشکســوت انتظار دارم که در فصل جدید 
آرامش در تیم حک فرما باشد و مثل فصل گذشته 

حاشیه های داخلی، به تیم ضربه نزند. 

  پرسپولیس با حضور اورونوف در المپیک 
مخالفت نمی کند

اوستون اورونوف برای بازی های فوتبال المپیک 
به تیم ازبکســتان دعوت شده است. این خبری 
اســت که هنوز به صورت رســمی اعلام نشده 
اما معمولاً اخباری که ســایت چمپیونات درباره 
فوتبال ازبکســتان می دهد درست و مورد تأیید 
است.مســابقات فوتبال المپیک 202۴ پاریس از 
سوم تا ۱9 مرداد برگزار خواهد شد و طبیعتاً اگر 
قرار باشد اورونوف همراه تیم کشورش به پاریس 
برود از یک هفته قبل از شــروع مسابقات فوتبال 
به اردوی تیم کشورش خواهد پیوست. این یعنی 
که پرسپولیس از هفته آخر مردادماه او را همراه 
نخواهد داشــت و شاید دوری این بازیکن چیزی 
حدود سه هفته طولانی شود.  در آن مقطع خبری 
از شروع مسابقات لیگ برتر نیست اما در بحبوحه 
تمرینات پیش فصل و بازی های تدارکاتی، سرخ ها 
نمی تواننــد این بازیکن کلیدی خود را در اختیار 
داشته باشند. البته باشگاه پرسپولیس می تواند با 
حضور اورونوف در المپیک مخالفت کند چرا که 
این بازی ها زیر نظر فیفا برگزار نمی شود اما بعید 

است این اتفاق رخ دهد.
 

 عقب نشــینی موقت قطری ها درباره 
عبدالکریم

روزنامه العرب قطر با انتشار نامه مخالفت رسمی 
باشگاه پرسپولیس با درخواست همتای قطری اش 
یعنی الوکره برای موافقــت با فروش عبدالکریم 
حسن نوشت: پرسپولیس ضمن قدردانی از الوکره 
برای ارائه پیشنهاد خرید عبدالکریم حسن اعلام 
کرد که در حال حاضر آماده پذیرش آن نیســت.

درویش هم با تأیید پیشنهادهایی که وجود دارد، 
گفت: من با خود عبدالکریم صحبت کردم. او عنوان 
کرد خودش را بازیکن پرسپولیس می داند. باشگاه 
با توجه به جمیع این شرایط، فعلًا برنامه ای برای 
فروش این بازیکن ندارد. او بازیکن ما اســت و در 
خدمت ایشان هستیم. خود عبدالکریم حسن هم 
در پاسخ به این ســؤال که اخبار متفاوتی درباره 
انتقالــش به تیم الوکره شــنیده شــده و برخی 
رسانه های قطری آن را قطعی دانستند گفت: »من 
یک بازیکن حرفه ای هستم و با پرسپولیس قرارداد 

دارم. این روزها شایعات زیادی همه جا هست.«

جدا از وحدت هنانوف که جدایی او از جمع ســرخ ها قطعی اســت علی نعمتی، فرشاد فرجی، 
سینا اسدبیگی، گئورگی گولسیانی، مهدی ترابی، دانیال اسماعیلی فر و عیسی آل کثیر با این باشگاه 
قرارداد ندارند.در عین حال با وجود شــایعات مختلف به نظر می رســد مشکلی بابت تمدید قرارداد 
بازیکنانی مثل نعمتی، فرجی، آل کثیر و اسدبیگی وجود نداشته باشد و این بازیکنان بزودی قرارداد 
خود را تمدید خواهند کرد. همچنین مســأله توافق با گئورگی گولسیانی بعد از درخشش در یورو 
202۴ هم شاید دشوارتر شود اما مدیران باشگاه پرسپولیس با او ارتباط دارند و احتمالاً قرارداد این 

بازیکن هم تمدید می شود.
موضوع نگران کننده که از حدود دو هفته قبل جدی شــده احتمال بالای تمدید نکردن مهدی 
ترابی و دانیال اســماعیلی فر است که با توجه به پیشنهادهای مالی بالاترشان شاید از پرسپولیس 
رفتنی شوند. در حال حاضر نیز اخبار به گونه ای است که با پرسش از مدیران باشگاه در مورد آنها 
بیشتر با جمله »احتمالش ضعیف است« مواجه می شویم.عجیب اینکه این جمله در مورد بازگشت 
علیرضا بیرانوند بعد از فسخ قراردادش هم شنیده می شود. این در حالی است که طی روزهای اخیر 
باز هم اخباری درباره احتمال بازگشت بیرانوند به پرسپولیس مثل آنچه سال گذشته اتفاق افتاد به 
گوش می رسید اما دوباره از باشگاه شنیده می شود احتمال بازگشت این دروازه بان هم ضعیف است.

البته با توجه به شرایط فصل نقل و انتقالات در مورد هیچ کدام از این نفرات و آینده شان نمی توان 
بــا قطعیت خبری اعلام کرد چرا که در این فصل تجربه نشــان داده هر روز می توان منتظر اخبار 
تازه بود و شاید در مورد این نفرات هم ورق به سود پرسپولیس برگردد و شرایط تغییر کند چرا که 

مذاکرات و رایزنی ها ادامه دارد.
در مورد بیرانوند هم به نظر می رسد مدیران باشگاه پرسپولیس نظر صریح و مشخصی درباره او و 
بازگشتش ندارند چرا که می دانند در صورت از دست دادن این دروازه بان از یک طرف گزینه ای در 
حد و اندازه اش پیدا نمی کنند و از سوی دیگر در صورت بازگرداندنش باید برخی هواداران عصبانی 

را راضی کنند.
به نظر می رســید فرشــاد احمدزاده اولین خرید تابســتانی سرخ ها باشــد اما این خرید هم با 
دشواری هایی مواجه شد و این بازیکن برای حضور در پرسپولیس باید رضایت باشگاهش را جلب کند.

باشگاه پرسپولیس کار گرفتن رضایتنامه را به خود احمدزاده سپرده که باید دید این بازیکن موفق 
خواهد شــد یا این گزینه پرسپولیس هم از دست می رود. گفته می شود باشگاه سپاهان در قرارداد 
تمام بازیکنان مهم خود بند فسخ دلاری در نظر گرفته که رقم آن برای باشگاه های داخلی بالاتر از 
باشگاه های خارجی است و این مسأله در مورد پیام نیازمند، شهریار مغانلو، فرشاد احمدزاده و چند 
بازیکن دیگر مصداق دارد.  در عین حال از باشگاه پرسپولیس خبر می رسد این باشگاه دیگر روی نفراتی 
مثل مهدی تیکدری و احمدرضا زنده روح نظر مثبت ندارد و این نفرات از لیست خرید خارج شده اند.

در مورد بازیکنانی مثل لیموچی و محبی هم به نظر می رسد جذب این نفرات با توجه به مسأله  
بند فســخ و رقبای قدرتمندی که در بازار نقل و انتقالات وجود دارند اصلًا راحت نباشد اگرچه در 

این مورد تمایل خود بازیکنان کاملًا تعیین کننده خواهد بود.
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خودروسازی ریماک , 8
تاکسی های جدید بدون 
فرمان و پدال!

بنیان گذار خودروســازی ریماک که بــه تولید خودروهای 
هایپرکار برقی مشغول است، از برند و شرکت روبوتاکسی خود 

به نام Verne رونمایی کرد.
به زودی در ســال ۲۰۲۶ راه اندازی خواهد شد. روبوتاکسی 
Verne بر اساس پلت فرم Mobileye Drive و با رانندگی خودران 
سطح ۴، شما را از نقطه A به نقطه B می رساند. این شرکت در 
حال ایجاد تجربه خاصی است که به سرنشینان اجازه می دهد تا 
دما، صدا، روشنایی، سطح راحتی و رایحه وسیله نقلیه را حتی 

قبل از رسیدن آن تنظیم کنند.
این شــرکت خــودرو را از داخل به بیــرون طراحی کرده 
و فضــای پــا را به حداکثر رســانده که به ادعای شــرکت، از 
خودروهــای رولزرویــس هــم راحت تر و جادارتر اســت. این 
 خودرو تنها دو صندلی دارد، چرا که روبوتاکســی متوجه شد

 که ۹۰ درصد از تاکســی ها فقط یک یا دو مســافر را جابه جا 
می کنند. این خودرو همچنیــن دارای یک صندوق عقب برای 

حمل وسایل بیشتر است.
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حالا این تیونر مشهور با یک F۸ اسپایدر جذاب دیگر بازگشته 
است.  این فراری F۸ اســپایدر مانند خودرویی که سال گذشته 
معرفی شد، نام منحصربه فردی ندارد. در جلوی این خودرو یک 
جلوپنجره کاملًا اصلاح شــده همراه با ورودی های هوای متعدد 
و انبوهــی از ادوات فیبر کربنی یافت می شــود. تغییرات متعدد 
دیگری در قسمت گلگیرهای جلو نیز دیده می شود.تغییرات به 

همین جا ختم نمی شــود. این تیونر رینگ های فیبر کربنی ۲۱ 
اینچــی در جلو و ۲۲ اینچی در عقب را برای این خودرو در نظر 
گرفته اســت. این F۸ اسپایدر همچنین دارای رکاب های جانبی 
جدید است، در حالی که نمای عقب با دو بال کوچک، یک لایه 
کربن فورج شــده و یک دیفیوزر جدید بازسازی شده است. این 
خودرو همچنین دارای اگزوزهای چهارگانه جدید است.به فضای 

داخلی می رسیم که مسلماً عجیب تر از نمای بیرونی است. چرم 
فیروزه ای رنگ تقریباً در تمام پنل های داخلی از جمله صندلی ها، 
داشبورد، پنل درها، کف پوش ها و فرمان دیده می شود.منصوری 
 V۸ اسپایدر با ارتقاء پیشرانه ۳.۹ لیتری F۸ کار خود را روی این
توئین توربوشــارژر به پایان رساند، به این معنی که اکنون ۸۶۸ 

اسب بخار قدرت و ۹۶۰ نیوتن متر گشتاور تولید می کند.

عاطفه دهقانی  |  سال گذشته، منصوری از فراری F۸ اسپایدر اصلاح شده که به نام F۸XX Tempesta Turchese شناخته می شود، رونمایی کرد که دارای ادوات 
آیرودینامیکی فوق العاده و طرح رنگ های سفید و فیروزه ای بود. 

قیمت نفت در معاملات روز جمعه بازار جهانی، تحت 
تاثیر تقاضای ضعیف برای سوخت در آمریکا و سودگیری 
معامله گران از افزایش اخیر قیمت ها، کاهش پیدا کرد.

 بهــای معاملات نفت برنت برای تحویل در اوت که 
روز جمعه منقضی شد، با ۲ سنت افزایش، در ۸۶ دلار و 
۴۱ سنت در هر بشکه بسته شد. قرارداد سپتامبر با ۰.۳ 
درصد کاهش، در ۸۵ دلار در هر بشکه بسته شد. بهای 
معاملات وســت تگزاس اینترمدیت امریکا با ۲۰ سنت 
معادل ۰.۲۴ درصد کاهش، به ۸۱ دلار و ۵۴ سنت رسید.

بــا این حال، نفت برنت برای کل هفته، ۰.۰۲ درصد 
و شاخص نفت آمریکا، ۰.۲ درصد افزایش داشت. هر دو 

شاخص برای کل ماه، حدود ۶ درصد افزایش داشتند.
گزارش ماهانه عرضه نفت اداره اطلاعات انرژی آمریکا 
نشــان داد تولید و تقاضا برای نفت آمریکا در آوریل، به 
بالاترین میزان در چهار ماه اخیر رســید و تقاضا برای 
بنزین، به ۸.۸۳ میلیون بشکه در روز رسید که پایین ترین 
میزان از فوریه بود.فیلیپ فلاین، تحلیلگر گروه پرایس 
فیوچــرز در این باره اظهار کرد: گــزارش ماهانه اداره 
اطلاعات انرژی آمریکا، نشان داد تقاضا برای بنزین کاملا 
ضعیف اســت. این ارقام، واقعا الهام بخش خرید بیشتر 
نشد. تحلیلگران اظهار کردند که بعضی از معامله گران 
پس از افزایش قیمت ها در ابتدای ژوئن، به ســودگیری 
در پایان سه ماهه دوم پرداختند.شاخص قیمت مخارج 
مصرف شخصی آمریکا که معیار تورم محبوب فدرال رزرو 
اســت، در ماه مه، ثابت بود و امیدها به کاهش نرخهای 
بهره در سپتامبر را برانگیخت.چارالامپوس پیسوروس، 
تحلیلگر ارشد سرمایه گذاری در شرکت کارگزاری ایکس 
ام در این باره گفت: با این حال، واکنش بازارهای مالی، 
اندک بود. معامله گران نفت، اعتنایی به این آمار نکردند.

انتظارات رو به رشد از آغاز سیکل تسهیل سیاست پولی 
بانک مرکزی آمریکا، باعث صعود بازارهای ســهام شده 
است. طبق ابزاردیده بان فدرال CME، معامله گران اکنون 
۶۴ درصد احتمال می دهند که فدرال رزرو، کاهش نرخ 
بهره را در ســپتامبر آغاز کند که بالاتر از ۵۰ درصد در 
یک ماه قبل اســت.کاهش نرخ های بهره، یک موهبت 

برای نفت است و می تواند باعث افزایش تقاضا شود . 

 ترمز قیمت نفت 
کشیده شد

تحقیقات پژوهشگران دانشگاه خرونینگن هلند 
نشــان می دهد که خاطرات از دست رفته ناشی از 
کمبود خواب را می توان با داروهایی که هم اکنون 

در بازار وجود دارند، بهبود بخشید.
 بر اساس تحقیقات جدید پژوهشگران دانشگاه 
خرونینگن، از دست دادن حافظه ناشی از کم خوابی 
با داروهایی که برای بیماری آسم، بیماری های ریوی 

و اختلال نعوظ تولید شده اند، قابل بازیابی است.
دکتر رابرت هاوکس مشــاهده کرد که کمبود 
خواب می تواند به طور عمده بر فرآیندهای حافظه 
مغز انســان تأثیر بگذارد. کارهای اولیه او به روشن 
شــدن برخی از مکانیسم های مولکولی پشت این 
نوع فراموشی کمک کرد.وی در بیانیه ای مطبوعاتی 
گفت: ما با دســتکاری این مســیرها بــه  ویژه در 
هیپوکامپ توانسته ایم فرآیندهای حافظه را در برابر 

تأثیر منفی کمبود خواب انعطاف پذیر کنیم.
در حالی که مطالعات قبلی وی انعطاف پذیری 
مغز را در برابر محرومیت از خواب افزایش می داد، 
آزمایش های فعلی نشــان می دهنــد که می توان 
با موفقیت خاطرات از دســت رفتــه در روزهای 
محرومیــت از خواب را پــس از تمرین و جبران 
کم خوابی بازیابی کرد. این یعنی خاطراتی که گمان 
می رود پاک شده اند، »پنهان« هستند و البته بازیابی 
آنها دشوار است.این مطالعه جدید نشان می دهد که 
فراموشی می تواند حتی چند روز پس از یادگیری 

اولیه و دوره محرومیت از خواب معکوس شود.
دکتر هاوکس می گوید: ما می توانیم این کار را با 
فعال کردن حافظه اصلی و سپس استفاده از داروها 
انجام دهیم.محققان ابتدا به موش ها حق انتخاب 
بین تعامل با یک موش غریبه یا یک موش آشــنا 
را دادند. به طور معمول، موش ها ترجیح می دادند 
وقت خود را با یک موش غریبه بگذرانند تا موشی 

که می شناسند.

 برگرداندن حافظه با 
داروی آسم!

تیونر ایرانی رنگ فیروزه ای بر بدنه فراری زد!

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

با توجه به اینکه آخرین داده های تورمی هیچ جهت گیری برای سیاست پولی فدرال رزرو ارائه نمی دهند، بازار طلا در حال تثبیت سودهای قبلی است
به نقل از کیتکونیوز، از آنجا که آخرین داده های تورمی هیچ جهت گیری مشخصی برای سیاست پولی فدرال رزرو ارائه نمی دهند، بازار طلا در حال تثبیت سودهای قبلی 

است، البته قیمت ها تحرک جدیدی را ثبت نکرده اند.هر اونس طلا آخرین بار با ۰.۵۱ درصد کاهش به ۲۳۴۸.۶۰ دلار رسید.
روز جمعه، وزارت بازرگانی ایالات متحده اعلام کرد که شاخص اصلی قیمت هزینه های مصرف شخصی این کشور، که قیمت های نوسانی مواد غذایی و انرژی را حذف 
 PCE ،می کند، در مقایسه با افزایش ۰.۳ درصدی اصلاح شده ی آوریل، در ماه گذشته ۰.۱ درصد افزایش یافته است که البته این آمار مطابق با انتظارات بود.در ۱۲ ماه گذشته
هسته نسبت به ۲.۸درصد گزارش شده در آوریل، ۲.۶درصد افزایش یافت. تورم سالانه نیز مطابق با انتظارات کاهش یافت.در حال حاضر، بازار طلا در حال آزمایش بالاترین 
محدوده خود است، البته همچنان در واکنش اولیه به داده های تورم، زیر ۲۳۵۰ دلار در هر اونس باقی مانده است.اگرچه داده ها هیچ مؤلفه ی جدیدی به روایت فعلی بازار 
اضافه نمی کنند، اما برخی از تحلیلگران بازار انتظار دارند که حامی فدرال رزرو باشد، چرا که به نظر می رسد این بانک در مقطعی از سال جاری، به کاهش نرخ بهره اقدام کند.

کسب سود 
در بازار طلا 
ادامه دارد؟
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